
CAPITOLUL X 

Alte congrese, săpături arheologice, refugiul 

înainte de a începe adunarea contributiilor destinate unui nou volum din Dacia, 
trebuie insi să mă gândesc la pregătirea participării mele la al doilea Congres International 
de Ştiinte Pre şi Protoistorice, programat pentru prima săptămână a lunii august, la Oslo. 
Era nevoie de multe insă, dacă ar n trebuit mii de lei pentru această călătorie, deşi urma să 
plec fără Hortansa, nevoită să rămână cu Carmen (care abia implinise doi ani) şi să se ducă 
cu ea la mare. 

Cu un împrumut de la Casa Corpului Didactic şi cu putinele rezerve, m-am pregătit 
de drum. Toti aceşti bani n-ar n ajuns însă, dacă ar n trebuit să plătesc toate biletele de tren. 
Am obtinut prin Directia Presei (ca şi colegul Vulpe, cu care am mers împreună) câte un bilet 
gratuit prin Cehoslovacia şi prin Norvegia, noi plătind doar restul traseului; am schimbat 
valuta la Banca Natională şi am pornit la drum. Dar la frontiera cehoslovacă, un runctionar 
putin conştiincios n-a mentionat în paşaport valuta pe care o aveam cu noi, aşa că la Praga 
ne-am pierdut jumătate din singura zi cât puteam rămâne acolo, pentru a obtine de la Banca 
Nationali viza de ieşire cu devize. 

I.a Berlin se Incepe a tocmai atunci Olimpiada, nind, după cum anasem, greu de găsit 
camere la hotel. Dar spiritul metodic al germanilor nu se desmintise şi, incă de la Dresda, 
un functionar anume angajat ne-a dat în tren bonuri pentru o cameră particulară, fireşte 
contra cost. Din păcate, la Berlin am constatat că era o cameră situată cam pe unde "a 
intărcat dracul copiii", cum spune proverbul, şi ne-am chinuit cu geamantanele prin trenul 
aerian şi mult după aceea, până am reuşit să găsim strada şi casa, pentru o singură noapte. 

La Copenhaga a fost mai uşor; am găsit o cameră Intr-o pensiune foarte centrală şi 
ne-am plimbat apoi toată ziua prin acest minunat oraş insular. Ne-a impresionat neplăcut 
culoarea cenuşie-neagră a zidurilor din cărămidă aparentă a celor mai multe case, distrându
ne in schimb uriaşul număr de biciclete - înşirate de-a lungul tuturor bordurllor trotuarelor, 
liră teama de a fi furate, căci erau foarte ieftine - şi ne-a plăcut nespus de mult celebra sirenă 
din port; seara am privit parcul de distractii Tivoli, de la poartă, ca să nu cheltuim bani. 
Bineinteles că primul obiectiv vizitat a fost Muzeul National - atunci renovat (cel putin sectia 
arbeologică), şi deosebit de instructiv aranjat. De câte ori vedeam un muzeu frumos In 
străinătate, mă gândeam la necăjitele noastre muzee din vremea aceea. 

La Oslo am fost găzduiti la un cămin studentesc; nind vacantă, toate camerele erau 
libere. Lui Vulpe şi mie ni s-a dat un apartament pentru doi studenti (desigur contra plată, 
dar destul de modestă), compus din două camere de dormit, un salonaş şi un duş, Iar 
dimineata - in pretul camerei - ni se servea şi micul dejun intr-o sală specială. Cred că am 
amintit ce bogat era micul dejun la Londra. Ei bine, aici era cu adevărat pantagruelic! Lapte, 
ceai, cafea, câteva feluri de brânză, peşte de mai multe feluri, şuncă, dulciuri şi câte nu mal 
ştiu - şi desigur nu puteam mânca din toate, dar, oricum, mâncam pe săturate, la amiază 
putând face oarecum economie la restauranL 

Congresul s-a desfâşurat plăcut, sub preşedentia profesorului Brogger (nu eram 
decât două-trei sute de participanti, nu câteva mii, ca la congresele de după război), secretar 
general fiind profesorul Boe, un munte de om foarte simpatic. Eu am tinut o comunicare 
despre ceramica pictată din aşezarea de la Atmageaua Tătărească - publicată ulterior in 
englezeşte in cunoscuta revistă "'Liverpool Annalsof Anlhropology"" (care după război n-a mai 
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apărut). S-au făcut citeva excursii prin Imprejurimi, unde am vizitat citiva turnul! uriaşi de 
pe vremea vikingilor şi, desigur, am vizitat muzeele. Marele muzeu de la Universitate era 
in special închinat artei medievale, dar mai impresionante erau muzeele unde se pistrau 
corăbiile de lemn ale vikingilor, descoperite In unele dintre movilele săpate. Erau Impresionante 
tocmai prin simplitatea lor; unul fusese construit h• formă de T, pentru a cuprinde lungi 
corăbii de lemn depuse chiar în acelaşi turnul, cheltuindu-se in felul acesta bani putini, dar 
asigurându-se o expunere şi o conservare ideali. 

Radu Vulpe, care inainte de Congres făcuse primele lui săpiiturl lnaşezarea eneolldcii 
de la Izvoare, din judetul Neamt (descoperită de preotul Constantin Miitasii, ca mai toate 
aşezările preistorice din acel judet), a tinut o comunicare intitulată Civilisation precucutenieMe 
n\cemment decouverte a Izvoare, en Moldavie, ulterior publicată in "Eurasia Septentrionalis 
Antiqua", editată la Helsinki de renumitul arheolog nnlandez A.M. Tallgren. 

Îndată după terminarea săpăturilor, Radu Vulpe venise la Bucureşti la muzeu şi ne 
spusese ci descoperise, sub stratul cu ceramică pictată din faza Cucuteni A, un strat cu 
ceramică exclusiv nepictată, dar cu ornamente incizate, ceea ce a stârni! scepticismul lui 
Nestor. Cu câtiva ani înainte, mă combătuse - In recenzia pe care o făcuse - pentru cii 
admisesem în lucrarea mea despre cultura Cucuteni, drept posibilă existenta unei faze 
Tripolje (respectiv Cucuteni) fără ceramică pictată, potrivit unei ipoteze mai vechi a 
cercetătorului nnlandez Ailio. Ulterior, bineinteles, a trebuit să admită a c;:mtre coeur 
existenta acestei culturi pre-cucuteniene, astăzi bine cunoscuti, impăf!ită de Hortansa şi de 
mine In trei faze de evolutie - şi ele contestate până de curând, dar in cele din urmă existenta 
lor s-a impus tuturor cercetătorilor. 

Nu mi se pare necesar să amintesc numele tuturor participantilor mai de seamă de 
la Congres, dar trebuie spus că erau prezente multe dintre cele mai reprezentative 
personalităti ale ştiintei noastre, destul de numeroase comuniciiri nind deosebit de importante. 
Figura proeminentă a preistoriei europene era la acea dată profesorul Oswald Menghin de 
la Universitatea din Viena, care, de altfel, a prezidat şedinta la care am vorbit şi Radu Vulpe 
şi eu. Nu lipsea nici vechiul meu prieten Herbert Kuhn, atunci indepirtat de la catedră, ftlnd 
căsătorit cu o evreică, dar continua să publice anuarul despre care am amintit (Jahrbuch fur 
prahistorische und ethnographische Kunst), la care colaborasem şi eu. Tot atunci am fAcut 
cunoştintă cu francezul alascian C.F.A. ScaeiTer, ulterior conduciitorul unor importante 
săpături in Liban, nind ales dupA război membru al Institutului Frantei. Şi, desigur, multi 
altii, ne cunoscuti de la Congresul din 1932, ne intâlnitl acum pentru prima oară. 

Ca de obicei, In timpul Congresului au avut loc o serie de receptii, inclusiv aceea de 
la palatul regal; regele şi regina, alături de profesorul Brogger, aşteptau In capul unei 
impunătoare scări interioare şi strângeau mâna necărui congresist, prezentat de preşedintele 
congresului. 

Altă dată am cinat la un restaurant de vară, situat pe una dintre colinele care dominA 
golful şi portul. Priveliştea era feerică, cu miile de lumini ale bărcilor, ale vapoare lor şi ale 
felinarelor de pe cheiuri, şi cu luminile colorate ale farurilor ce sclipeau ritmic, reftectându
se în apele mării. De fapt, după cum se ştie, golful Oslo este şi el un nord, dar foarte larg, 
necorespunzând dennitiei clasice a nordurilor - inguste, adinci şi cu maluri abrupte. 
Datorită şi pozitiei sale, Oslo e un oraş mult mai frumos decât Copenhaga, şi la fel sunt şi 
Imprejurimile sale. 

După incheierea lucrărilor Congresului, unii congresişti au pornit spre Bergen, port 
la Marea Nordului. Radu, eu şi Dikaios, directorul muzeului din Cipru, am format o micii 
comitivă pe cont propriu, pornind dimineata spre Bergen. Calea ferată urcA ploi aproape 
de creasta muntilor pentru a trece pe versantul apusean, dar muntii aceştia sunt alei foarte 
tociti şi linia ferată nu suia decât pânA la l200de metri. Totuşi, cam pe lajumllitateadrumului, 
inainte de a se incepe coborirea spre Marea Nordului, la mai putin de un kilometru de una 
dintre gări, se anau poalele unui uriaş ghetar ce acoperea muntii lnconjurllitori; multi 
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•·ililurl, r.-hlpllll cum lrebuie, şi-au întrerupt acolo călătoria, pentru a face sport cu ski urile. 
Sr11r11 11m 11juns la Bergen, am descins la un hotel destul de bun, ducându-ne apoi la un 
rrsllluraml cu atmosferă specifică marinărească, unde clientii cântau, bând nenumărate 
h•lbe de bere. Erau şi fete vesele şi Dikaios părea amator să intre în vreo combinatie, dar 
noi ne-am retras strategic. 

A doua zi am vizitat Muzeul Arheologic - director era, cred, profesorul Sheteling -
apoi ne-am suit cu funicularul pe una dintre înăltimile vecine, să admirăm oraşul şi portul. 
Deşi runicularul ne-a lăsat la numai 400 de metri înăltime, perspectiva era neaşteptat de 
cuprinzătoare: jos oraşul, cu străzile vechi, înguste, cu casele de lemn specific nordice, având 
acoperişurile în pantă pronun!ată, înşirându-se până spre portul din fundul nordului, de 
data aceasta un adevărat nord, "ca la carte". Nenumărate corăbii de pescari, bărci şi 
vaporaşe mişunau in golf sau erau ancorate de-a lungul cheiurilor, iar pe străzi rorfoteau 
oamenii ca nişte furnici. în depărtare, nesfărşita mare. 

Privind spre uscat, perspectiva cuprindea, dincolo de coarnele muntilor din apropiere, 
şi muntii mai îndepărtati şi mai inalti, albi de zăpadă şi de ghetari, completând astfel 
panorama pe care o aveam în fata ochilor. Mă intrebam aproape cu glas tare dacă e mai 
frumos acolo, sau la Taormina, în Sicilia, şi am făcut legământ să mă întorc la Berger, 
împreună cu Hortansa. imprejurările nu mi-au ajutat însă să-mi îndeplinesc dorinta 
aceasta. 

Ziua următoare am făcut o mică excursie cu un tren local, până într-un orăsel 
apropiat, în vecinătatea căruia se ana casa-muzeu a compozitorului Grieg; in mijlocul unui 
lac nu prea mare, era o insulă, la care se ajungea pe un pode!, pe insulă fiind casa vestitului 
compozitor. Atmosfera locului era într-adevăr favorabilă reculegerii şi liniştii de care avea 
nevoie Grieg pentru compunerea minunatelor lui concerte, iar în interiorul casei toate erau 
păstrate aşa cum le lăsase el: pianul, partiturile, mobilierul, tablourile şi celelalte obiecte. 

in cele din urmă şi excursia noastră la Bergen trebuia să ia sfârşit; a doua seară ne
am suit toti trei într-un compartiment de vagon de dormit de clasa a III-a, cu trei paturi 
suprapuse, iar diminea1a am ajuns din nou l a Oslo, pentru ca, în ziua urmi.toare, să pornim, 
de data aceasta numai Radu şi cu mine, spre Stockholm. După şapte-opt ceasuri de călătorie 
cu trenul accelerat, printr-o regiune de păduri, păşuni şi lacuri - totul de un verde proaspăt, 
aproape fără gări şi aşezări omeneşti - spre seară am "debarcat" in capitala Suediei, numită 
pe drept cuvânt "Venetia nordului". Oraşul este clădit pe câteva insule şi pe marginea unui 
golf- pozitie deosebit de favorabilă, pe care oamenii au ştiut să o folosească pentru a nu pierde 
nici o palmă de pământ; intr-un anumit loc una dintre străzi trece pe un pod, deasupra alteia. 

Muzeul National era aşa cum il lăsase Montelius - intre timp probabil că lucrurile se 
vor n schimbat - şi nu făcea P.rea bună impresie, cu obiectele prinse cu sârme de planşe, deşi 
colectiile erau importante. În schimb, noul şi micul muzeu Ostasiatiska Sammlingrarna -
Colectiile est-asiatice -, întemeiat şi organizat de profesorul Anderson (care pe atunci era 
încă în viată), continea o serie de colectii foarte bine expuse, inclusiv celebra ceramică 
neolitică chineză din regiunea Hansu, cu decorul ei pictat aşa de asemănător, la prima 
vedere, cu acela al ceramicii noastre cucuteniene. Aveam impresia că unele mici fragmente, 
dacă ar n fost intentionat amestecate printre cioburi cucuteniene din faza B, nu s-ar n 
deosebit uşor de acestea din urmă. După amiază, Radu s-a dus la Upsala (vroia sâ-1 
întâlnească pe un profesor celebru, fost prieten al Magistrului), eu, preferând să hoinăresc 
prin port şi pe străzi, ştiind că nu prea aveam şanse să mai revin în acest oraş. Am ajuns astfel 
într-o piată unde se incrucişeau câteva străzi venind din toate directiile de pe diferite coline, 
suprapunându-se, o realizare cu totul nouă şi originală, în felul încrucişărilor autostrăzilor. 
La marginea pietei se înălla un turn din metal, in vârful căruia urcai cu un ascensor rapid 
sau ajungeai pe un podet ce pornea de pe o lnăltime alăturată; de aici puteai privi nu numai 
piata aceea originală, cu circulatia perfect orinduită, ci aproape întregul Stckholm şi până 
departe spre uscat şi spre Baltica. 

122 � 
www.cimec.ro / www.mdjcalarasi.ro



in dimineata următoare - după ce am călătorit toatii noaptea tot In v•aon do dormit 
de clasa a ID-a - am ajuns la Goteborg: trenul a rost Imbarcat imediat pe un rorr�·brnol ti am 
străbătut Baltica, tot aşa de cenuşie şi de lipsitA de soare cum o văzusem cu llorl.lon5M la 
Gdansk şi la Gdinya, in 1933. 

La Berlin • după ce am rezistat ispitei de a mai rămâne o zi - căci mA lnt.!Ainlsem 
întâmplător cu prietenul Al. Bădăută şi el m-a invitat să mergem împreună, dupA amiază, 
la stadionul olimpic, la meciul de rotbal România-Germania ·, abia am reuşit să ajuna la timp 
la gară cu un taxi, din pricina uriaşelor "embouteiilages" provocate de miile de automobile 
care Oecare voia să meargă în altii directie. M-am intrebat atunci ce devenise vestll.lo ordine 
şi organizare germană ... 

Prin Cehoslovacia, luând un tren care ocolea putin, deoarece doream să mi opresc 
câteva ceasuri la KarlovyVary (pe atunci mai putin înghesuit decât acum) m-am oprit doar 
o zi la ţ>raga, iar după aceea am pornit spre tară. 

Intorcându-mă în Bucureşti, după câteva zile, potrivit unei intelegeri stabilite mal 
înainte cu Daicoviciu, am plecat la Orăştie şi de acolo la Turdaş, pe malul Mureşulul, să 
intreprind un sondaj stratigranc In bine cunoscuta aşezare neolitică de lângă oraş. MI-a 
trimis ca ajutor pe un student al lui, Marius Moga · mai târziu, timp de multi ani, director 
al Muzeului Banatului. Dar apele Mureşului surpaserâ treptat, de-a lungul mileniilor, tol 
ceea ce se mai păstrase din aşezarea preistorică, şi sondajul nostru, paralel - la oarecare 
distantă • cu malul apei, n-a dat rezultatele scontate. in arară de câteva cioburi destul de 
răzlate şi cu totul necaracteristice - nu se putea spune sigur decât că erau preistorice ., rără 
ornamente şi prea mici ca să se poatii preciza rorma veselor, n-am găsit nimic; a trebuit deci 
să renuntăm şi să regretAm că n-am putut preciza dacă aceastA bine cunoscutii aşezare 
neolitică avusese sau nu mai multe niveluri de locuire. 

Tot în cursul acestui an (1936), prietenul Victor Papacostea - şi el membru al 
partidului liberal-georgist, ales deputat de Caliacra incă din 1932 · a  rost cooptat în comitetul 
de directie al "Revistei istorice române", numir:e care avea, cred, şi un substrat politic, el 
neavând atunci nici o activitate ştiintincă mai sustinutA şi mai valoroasă decât alti colaboratori 
ai revistei de laînceputul ei. 

Initial, Lambrino s-a opus totuşi la cooptarea lui Papacostea, temându-se că Radu 
Vulpe şi cu mine vom cere, cu toatii indreptAtirea, să Om şi noi cooptati în comitetul de 
directie (cu atât mai mult cu cât din comitet nu răcea parte nici un specialist in domeniul 
preisloriei). A cedat numai cu conditia ca în viitor să nu se mai racă nici o cooptare de membru 
in comitet. Dorind totuşi să-I coopteze pe Victor Papacostea', ceilalti au admis propunerea 
lui Lambrino, scăpat astrel de "primejdia" de a nu avea colegi. 

Cam tol în acea vreme se situează, după cât mi-aduc aminte, şi un demers răcut de 
Paul Nicorescu (preşedintele Colegiului Arheologic Român) pe lângă Lambrino, in dorinta 
de a-1 face să înteleagă că este necesar ca toti arheologii să ne uniti, pentru a se putea obtine 
sprijinul autoritAtilor. Între altele, i-a trimis o scrisoare pe hârtie cu en-tete-ul Colegiului, 
la care a aşteptat zadarnic răspunsul. După un oarecare timp, Nicorescu mi-a spus lotuşi că 
a primit de la I.ambrino o scrisoare personală, dar . în loc să răspundă propunerii noastre, 
il întrebase dacă iscălitura de pe adresa Colegiului era într-adevăr a lui, deoarece anumite 
"ligaturi" n-ar n cele obişnuite. Pasă-mi-te răcea "epigraOe" şi cu acest prilej, socotind 
totodatA că mă poate bănui pe mine de a n falsincat iscălitura lui Nicorescu. Bineinteles, 
acesta i-a spus că observatiile sale ... epigrance sunt neîntemeiate, dar Lambrino a rămas mai 
departe pe pozitia sa de ostilitate. Împrejurările care au urmat au răcut ca nici Colegiul 
nostru să nu poatii trece la demersuri sustinute la Minister şi, în felul acesta, încercarea de 
organizare a unei activităli comune in vederea scoaterii arheologiei româneşti din marasmul 
in care ajunsese a dat greş. 

Înainte de plecarea la Congresul de la Oslo, răcusem o cercetare de teren In judetul 
Neamt, unde inimosul preot Constantin Mătasă · care organizase un inceput de muzeu 
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arheologic in Casa de culturii zidită cu osteneală proprie chiar lângă casa lui din Piatra 
Neam! - m-a purtat pe la diferitele aşezări pristorice descoperite de el, pentru a-mi alege una, 
unde să intreprind săpături sistematice, cu pu!inele fonduri de la muzeul nostru. inalt, 
sub!irel, cu cioc a la Richelieu, foarte dornic de glume şi de mici petreceri decente, Mătasă 
a făcut pentru arheologia Moldovei, in anii 1930-1940, mai mult decât toate olicialitii!ile la 
un loc. Inerentele lipsuri ale nespecialistului, care caută mai mult obiecte de valoare 
muzeistică, fără să se intereseze intotdeauna de problemele ştiin!ilice propriu-zise, nu pot 
umbri - sub specie aetemitatis - meritele acestui neobişnuit căutător şi strângător de 
antichiliili, in special neo-eneolitice şi mai ales cucuteniene. Cu sprijinul celor doi-trei de la 
Bucureşti care l-am in!eles de indată ce am fost solicita!i, colaborând cu el, a organizat cel 
mai frumos muzeu de ceramică cucuteniană din !ară, cel putin până acum câ!iva ani. Avea 
de altrel şi noroc, descoperind - de indată ce făcea cel mai mic sondaj - piese de toată 
frumuse!ea, pe care noi nu le găseam intodeauna nici in săpături sistematice mai indelungate. 

La intoarcerea de la Congresul de la Oslo, m-am dus din nou la Piatra, plecând 
Împreună cu el la Dobreni; aici - pe dealul "Mătiihuia" - se ana coco!ată o aşezare 
cucuteniană. Din păcate, in timpul războiului din 1916-1918 (sau poate şi cu alt prilej) se 
săpaseră acolo nenumărate gropi şi câteva tranşee, şi am constatat curând că totul era 
răvăşit, materialele din diferitele faze al.e culturii Cucuteni găsindu-se amestecate de-a 
valma şi, pe deasupra, foarte sfărâmate. Pentru a nu irosi zadarnic fondurile destul de 
sub!irele, am renun!at după câteva zile şi am plecat, tot cu preotul Mătasă, in satul Traian 
din comuna Zăneşti, la sud de Roznov, unde tot el descoperise o aşezare cucuteniană. 

Situată pe un mare bot de deal - platou, numit " Dealul Fântânilor", aşeazarea este 
destul de întinsă. In râpa de unde se scotea lut pentru chirpiciul caselor, se puteau vedea 
rragmente ceramice şi bucăli de chirpici ars, iar deasupra, in mirişte, se puteau culege 
cioburi din belşug. După ce m-am instalat, preotul Mătasă a plecat, iar eu am rămas cu fratele 
Hortansei, de care am mai amintit. Gazda era " Moş Pescaru" - cum i se spunea, deşi pe atunci 
avea cel mult 55 de ani - iar noi dormeam pe un "pat" de scânduri cu o cergi pe ele, 
prepararea meselor noastre liind in grija so!iei lui, iar puii frip!i, brânza cu smântâni, 
jumările şi mămăliga alcătuind, pe rând, diferitele noastre ''meniuri". 

În vara aceea am săpat două suprafete, una de 100 mp şi alta de 60 mp, constatând 
că stratul cucutenian era destul de pu!in adânc. in tranşeea de control stratigralic făcutâ pe 
marginea primei suprafe!e, ne-am adâncit totuşi în lut pentru a controla dacă mai jos sunt 
şi alte straturi arhelogice; la 1,80 m (sau 1,60m) adâncime am găsit un vas întreg pictat în 
stilul a.2 al fazei Cucuteni A-8, care la început m-a uluit de tot; în prolilul tranşeii se vedea 
bine că acolo nu existâ un alt strat arheologic, iar groapa în care se ana vasul (plin şi el cu 
lut), fusese şi ea astupată tot cu lut, asa încât contururile ei nu se mai distingeau. Chiar 
cumnatul meu, in timp ce desena prolilul pe hârtie milimetrică,se minuna cum de ajunsese 
acolo un vas, de vreme ce nu se vedea groapa şi nu putea li vorba de alt strat. 

Abia Începând din 1951, după reluarea săpăturilor de la Traian pe scară întinsă, ne
am dat seama că vasul acesta fusese un "vas de funda!ie" - cuni am numit eu asemenea 
descoperiri - ingropat pe locul unde urma să lie construită o locuin!ă, sub multe dintre 
locuin!ele săpate şi degajate in această aşezare între 1951 şi 1960 descoperindu-se alte 
asemenea vase, ingropate destul de adânc sub nivelul locuin!elor. 

Cea mai bună ''recoltă" din 1936 am avut-o Insii într-o groapă pu!in adâncă din care 
am scos multe rragmente foarte interesante, dar nici un vas întreg sau intregibil. La Piatra, 
când le lmpachetam bine, Inainte de expedierea la Bucuresti, Solica - ajutoarea părintelui 
Mătasă, la spălat ceramica, devenită treptat o restauratoare pricepută şi lucrând apoi In 
această calitate la Muzeul de Istorie din Bacău - le privea cu oarecare invidie şi spunea "De 
ce nu găsim şi noi vase aşa de rrumoase?". Dar, In anii următori, au găsit şi ei, in alte aşezări, 
piese mal frumoase şi mal ales Intregi, astfel că n-a mal avut de ce regreta că n-au săpat ei 
la Traian. Oricum, această primă campanie de săpături de la Traian, aşezare In care am 
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continuat să păturile in 1938, 1940 şi apoi din 1951 până in 1%0 (cu o intrerupere, in ceea ce 
mă priveşte, în anii 1953 şi 1954) a dat rezultate foarte importante, la Dealul Fântânilor fiind 
prima aşezare din faza A - B săpată sistematic, după aceea de la Dâmbul Morii, de la 
Cucuteni, sondatâ de Hubert Schmidt. ' 

Desigur, putinătatea fondurilor pe care le-am avut la dispozitie înainte de 1951 nu ne
a îngăduit să facem săpături prea întinse, dar incă din 1940 am incercat degajarea completă 
a unor locuinte şi, oricum, încă din 1936 mi-am dat seama de importanta deosebită a acestei 
aşezări. Pe de alta parte, revenirea in Moldova - unde nu mai lucrasem din 1929 - mi-a făcut 
plăcere şi din punctul de vedere al atmosferei liniştite şi al oamenilor potoliti, deşi printre 
lucrători se anau şi romi - in special din familia Sârbu - jumătate din sat fiind locuit de ei. 

De pe botul de deal, privirea cuprindea nu numai Valea Bistritei şi Muntii Tazlăului 
spre apus, dar departe - spre nord - vest, se zăreau Ceahlăul şi Toaca, lăngă care soarele 
asftntea ca o roată de foc. Iar jos, la poalele dealului pe care era aşezarea preistorică, se anan 
făntânile de la care el şi-a luat numele; cel putin zece izvoare bogate şi cu apa rece, captate 
şi Inconjur a te cu ziduri de piatră. Ce păcat că, in ultimul timp, nimeni n-a mar avut grijii de 
ele, multe s-au surpat şi peste ele trec vitele şi oile, iar apa, care înainte era excelentă, acum 
nu se mai poate bea. 

in aceeaşi vară, "Moş Picurariu", desenatoruJ·muzeului, împlinind 60 de ani, a cerut 
peosionarea; ştia că va mai putea câştiga bine in afară de pensie, deoarece avea şi talent şi 
pricepere pentru desenarea pieselor arheologice. Şi intr-adevăr a mai lucrat timp de peste 
20 de ani,executănd mii de desene, unele adevărate opere de artă. E drept că, atunci când 
avea mult de lucru, mai făcea pentru arheologii neatenti şi lucru de mântuială, dar dacii 
stăteai §i discutai cu el şi vedea că nu accepti orice desen, nu mai incerca să "dea rasol". 

In locul rămas vacant prin pensionarea lui, am recomandat ministerului numirea lui 
Pamm P. Polonic. El era ftul fostului inginer topometru Pamftl Polonic, multi ani colaborator 
al lui Grigore Tocilescu, pe care il cunoscusem şi eu; mic, subtirel, cu mustiti şi cioc, mal 
lucra şi el câte ceva din când in când. 

Polonic Jiul, deşi era licentiat in istorie şi geografte, având talent şl liind un cartograf 
neîntrecut, a preferat să devină desenator de meserie; făcuse, de altfel, şi Şcoala de 
cartogralie de la Serviciul Geografic al Armatei. La inceput avea şi altă slujbă, la una dintre 
marile intreprinderi petroliere din Bucuresti, dar ne-am făcut cii nu ştim şi, In felul acesta, 
el a continuat să-şi mentină ambele slujbe până prin 1940. Foarte harnic, muncea mult, 
lucrând şi după ce a rost pensionat, acum câtiva ani, până când 1-a doborât, In câteva Juni, 
un cancer la plămâni. 

Dacă mă gândesc la "cantitatea " de muncă pe care au depus-o Picurariu şi Polonic, 
chiar atunci când muzeul nu-l avea decât pe câte unul dintre ei, şl la "cantltatea"·de muncii 
realizată acum, când la institut sunt 5- 6 desenatori, nici nu-mi vine să cred cil lntr-adevilr 
decenii întregi muzeul n-a avut decât câte un singur desenator. 

in cursul aceleiaşi veri, am filcut lmpreună cu Dorin, douil cercetări In provincie, pe 
baza unor informatii primite de la diferite persoane. 

Prima a fost in judetul Buzău, pe valea Slănicului; ne-am dus cu o maşinii pâuil la 
ultimul sat de sub munte, găsind intr-adevăr piesa despre care ni se vorbise; un topor de 
bronz cu creste verticale pe ''ma�n", pe care invătătorul din sat il vilzuse mal de mult la 
un băietel; acesta il găsise întâmplător şi il pusese in vârful unui bilt, să se joace cu el. l-am 
dat câtiva lei copilului şi toporul a intrat in colectiile muzeului. Dar tot In acel sat am anat 
cii, pe un munte vecin - care se chema, dacă nu greşesc, "Muntele Rilzbolulul", sau ceva 
similar -s-ar fi anat multe arme de fier. N-am avut însă posibilitatea să controlăm Informatia, 
cilci ar fi trebuit să urcilm muntii spre Penteleu; n-am mai auzit de 11tunci despre aceste 
presupuse arme. in schimb am putut verifica o alti inform11tie; ni s-11 spus cii pe o micii vale 
vecini s-ar n găsit un mormânt din lespezi de piatră şi ne-am dus Intr-acolo, gAsind 
mormântul - cistă de piatră, 11n11t pe o coastă de deal. Proprietarul locului, care avea acolo 
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o viii, rr11 l11 Bucuresti, nind inginer la Ministerul Agriculturii, după spusele localnicilor; iar 
In mormilnt s-ar n găsit şi unele vase, dar demersurile ulterioare la minister nu au dus la nici 
un rezultat. Cert este că mormântul acesta, datând din perioada de tranzitie sau de la 
Inceputul epocii bronzului, apartinea aceluiaşi aspect cultural ca şi mormintele destul de 
numeroase descoperite de Andrieşescu în zona de dealuri a judetului Muscel, pe care însă 
nu le publicase. Alte morminte in ciste de piatră s-au găsit atât în Transilvania de sud-est cât 
şi in Moldova de apus. 

A doua expeditie cu Dorin a fost în judetul Brăila. Din oraş, pe care l-am văzut atunci 
prima dată (şi, până acum când scriu, şi ultima oară), am plecat cu o maşină

. 
spre sud- ve�t, 

până la o localitate de pe valea Călmătuiului, unde ni se semnal ase o aşezare preistorică. In 
satul respectiv nimeni nu ştia insă nimic, iar pe boturile de deal pe care le-am colindat două 
- trei ore n-am găsit nici un ciob. 

in toamna lui 1936 (sau poate la începutul lui 1937, nu-mi aduc bine aminte) am 
redactat o adresă circulară a muzeului către toti arheologii din tară, lnştiintându-i că 
pregătim publicarea unui volum dublu (V- VI) din Dacia şi solicitându-le călduros colaborarea. 
Aproape toti au răspuns repede, exprimându-şi satisfactia pentru reaparitia apropiată a 
Daciei, cu exceptia lui Lambrino şi al lui Andrieşescu; e adevărat că ultimul mi-a promis 
verbal, de câteva ori, că va transmite ceva. Printre cei care s-au grăbit să-mi răspundă şi să 
trimită un text despre săpăturile conduse de el ia Mangalia - Callatis a fost profesorul Th. 
Sauciuc - Săveanu, despre care am mai vorbit în aceste lnsemnări şi despre care am anat abia 
ieri că a murit de câteva zile. Cum nu citisem "România liberă", iar în ''Scânteia" se publică 
numai necroloage onciale, n-am anat decât prea târziu despre moartea acestui om deosebit 
de indatoritor şi lipsit de irosele unor "excelente ministeriale". 

Adunarea articolelor, traducerea lor şi organizarea ilustratiei au presupus o muncă 
de aproape un an, eu făcând totul aproape singur, neexistând o "redactie" sau mai ştiu eu 
ce alte servicii auxiliare. Cea mai mare parte din texte au fost traduse In limba rranceză de 
sora mea Marioara, bineinteles plătindu-i destul de putin aşa cum lşi putea permite pe atunci 
muzeul. Abia In toamna lui 1937 volumul a putut n gata pentru tipar şi a apărut In mai sau 
iunie 1938; dar asupra acestui moment voi reveni mai departe. 

in aceeaşi perioadă, am avut o discutie foarte aprinsă cu prietenul Christescu, in 
legătură cu activitatea lui ştiintincă. Se curundase cu totul in politică şi- mi spunea că a 
terminat cu ştiinta care nu i-a dat satisfactia la care se credea îndreptâtiL in cele din urmă 
argumentele mele I-au convins şi a inceput să lucreze temeinic la studiul Organizarea militari! 
a Dac iei romane, publicat chiar în 1937 în seria de lucrări editate de fundatia Carol l (al cărui 
director era Al. Tzigara - Samurcaş), conducătorul seriei amintite nind C.C. Giurescu. 

E interesant de precizat că, deşi el era numai profesor la Liceul "Gh. Şincai" (la 
examenul de capacitate pe tară reuşise primul, iar în 1929 îşi dăduse şi doctoratul) şi asistent 
onorinc la catedra lui Lambrino (predând orele de seminar de epigrane latină, dacă nu mă 
lnşel), publicase două lucrări de sinteză (pe lângă numeroase articole), In timp ce trei dintre 
cei patru profesori universitari de istorie antică (Lambrino la Bucureşti, Emil Panaitescu la 
Cluj şi Paul Nicorescu la Iaşi) publicaseră mult mai putine studii temeinice. Cartea lui 
Christescu a fost bine primită de specialişti şi, deşi e nresc ca unele dintre concluziile lui de 
acum patruzeci de ani să nu mai corespundă stadiului actual al cercetărilor, este încă singura 
sinteză asupra problemelor tratate de el. 

La Inceputul lui 1938, am prezentat cartea Academiei, candidând la premiul "Vasile 
Pârvan", pentru care lnaintasem şi eu un mic volum -L 'art prehistorique en Roumanie -asupra 
căruia voi reveni. Referatele au fost favorabile pentru ambele lucrări şi Sectia istoricll a 
Academiei le-a Inscris pe amândooă pentru premiul amintit (câte jumătate necare, adică 
15.000 lei). Dar in cursul primăverii, când trebuiau decernate premiile, Ministerul de Interne 
a Intervenit şi am fost şterşi amândoi de pe listă, iar premiul pe 1938 n-a mai fost decernat. 
De altfel, până la data când scriu aceste rânduri, cred că sunt si ogorul dintre elevii Joi V asiie 
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,., • onJ din 11eneratla de dupA rllzbolul lntregiril neamului, care nu am primit acest premiu. 
In 1976, Academia Re'publicii Socialiste România mi-a decernat InsA unul dintre 

,. ,miii• ule, pentru volumul Arta preistoricA în România, apAr,ut In 1974 la editura 
\hrldlano. 

In alti ordine de Idei, la Inceputul lui 1937 s-a comunicat in cbip oficial cA In luna 
••11101 w va tine la Bucureşti Congresul International de Antropologie şi Arheologie 
prol•turlrA, continuind seria care precedase rrgaoizarea congreselor de ştllnte preistorice 
ti prutol•lorke (despre care am vorbit). FIInd sigur cA la acest Congres vor veni şi multi 
orhoolual strAini, dornici sA viziteze neapărat şi Muzeul National de Antlchiliti, am intrat 
pul In In panicA: vitrinele noastre, aduse din vecbiul local de la Universitate (cu ellceptla 
, •Iuru flicute In 1932), aveau o vârstă matusalemică, fiind ele lnşile adevArate piese de 
mu1ou, cAci datan din secolul trecut şi erau cu lotul lmproprii pentru o ellpunere modernA 
• ,·ulocllllor. 

Am Inaintat atunci un memorin ministrului ÎOviitiimintului, Dr. C. Angelescu, 
orllindu-1 situatia şi solicitind o subventie de 200.000 lei pentru instalarea unor vitrine noi, 
ct.uarece altfel ne vom face de rAs. Ulterior am afial cA, la o reuniune a comitetului de 
ur aanlzare a congresului, din care fiicea parte şi Andrieşescu, ministrul a ad'" memoriul 
n .. u �1 1-a Intrebat pe Andrieşescu ce spune despre aceasli problemA; el a rAspuns, In cbip 
nr .. c, d am dreptate şi astfel mi s-a aprobat suma cerută. 

A inceput atunci o activitate febrilA in legaturii cu zecile de vitrine de care era nevoie 
P"nlru a mobila ambele etaje ale muzeului şi a putea scApa de toate vechiturile, suma fiind 
do fapt, destul de micA, timpul prea scurt, iar banii dându-ni-se abia In primiivarii. Spre 
norocul nostru, de câtiva ani, dupii moartea şefului gardian Gh. Biiliişoiu (care luase locul 
lui Moş Ion), in acest post fusese numit Gh. Stanciu, lAmpi ar de meserie, care renuntase la 
atollrrul sAu din cauza crizei economice. Am organizat atunci un adevArat atelier de 
timpiArle - in camera de la subsol, unde a fost, ulterior, camera de lucru a asistentilor Didi 
Alnandrescu şi D. Vâlceanu ai Institutului de Arheologie · ,  Staociu aducându-şi de acasA 
"hancul" de IAmplărie şi toate sculele necesare. Planurile diferitelor vitrine le-am desenat 
ou · unele mai mari şi "lai adânci, altele mal mici şi mai putin adânci, tinind seama de 
camerele In care trebuiau instalate şi de piesele ce trebuiau ellpuse, iar Stanciu a cumpărat 
moterlalele şi a inceput sA lucreze, ajutat de ceilalti paznici. în acelaşi timp m-am dus la firma 
.... lchel" - al cArui sediu era pe actualul bulevard Bălcescu, şi am comandat o vitrinA cu 
peretii de otel, groşi de 2 cm, pentru ellpunerea tezaurelor muzeului: coiful de aur de la 
Pohona-Cotofeneşti şi 60 de piese (din totalul de 80) din tezaurul (pe atunci considerat scitic, 
a.•lizi socotit tracogetic) de la Craiova, restul de 20 de piese nind riimase, conform unei 
conventii, la Berlin (unde fuseserA piistrate şi celelalte, până In 1936). Şi aceasli vitrinA, a 
clirel jumiitatesuperioară se cobora pe scripete In cea inferioarA, avind deasupra un "capac" 
de aceeaşi grosime ca şi peretii, a fost necutată tot după schitele mele, inspirându-mii dupii 
vechea vitrină care adăpostise tezaurul de la Pletroasa In vechiul local de la Universitate 
(piinii la incercarea de furt şi depozitarea lui la Banca Nationali, ellpunându-se In muzeu 
numai copia tezaurului). Dupii cum se ştie, originalul fusese trimis In Rusia In timpul 
rAzboiului, in 1916 şi inapoiat In 1956. Numai aceasli vitrinA metalicA a costat 50.000 lei, iar 
crlstalurile şi geam·urile pentru cele câteva zeci de vitrine de lemn au costat şi ele cam tot atât. 
In legAtură cu aceste cristaluri, merită sA fie amintită o scenă destul de nostimA. 

Ducându-mă la fabrica "Zwolfer" de pe Calea Grivitei (lângii garii) sA comand 
cristal urile şi geamurile pentru vitrine • potrivit dimensiunilor fiute lmpreună cu Stanciu 
şl arătându-mi-se un deviz-ofertă care depăşea cu putin suma de 50.000 lei, l-am rugat pe 
director sA trecem intr-un birou unde sA putem vorbi singuri. Mi-am dai Imediat seama, după 
cum m-a privit şi după cum s-a uitat la colaboratorii lui, cii se aştepta sA-i cer, intre patru 
ochi, obişnuitul ''Spert" pentru această serioasA comandA. Când a vAzut ci nu-i cer decât o 
oareure reducerea pretului, noi având bani relativ putini şi multe de făcut, a respirat uşurat, 
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a mal redus vreo 2.0041 de lei şi a encutat comanda cu toată precizia cerută. Un mic dar tot 
am primit, din propria lul lnltlativl, trlmltându-mi-se un presse-papierdecristal, gros de vreo 
J cm, fi cu laturile de 12 cm, In Interiorul ciruia sunt gravate literele V. şi D. 

Prin luna februarie sau cel mai târziu marde a acelui an s-a linut obişnuita adunare 
generali anualA a Asoclallei Academice Vasile Pârvan a foşdlor membri al Şcolii Române 
din Roma, convocată pentru depunerea gestiunii fostului comitet şi alegerea altuia. Câţiva 
ani de-a rindul fusese preşedinte Emil Panaltescu, directorul Şcolii Române din Roma, dar 
duplli aceea loii ne-am gândit, cu drept cuvânt, eli el nu poate n un preşedinte permanent; 
In 19JJ(crecl) a fost ales preşedinte Alexandru Marcu, In anul urmAtor Al. Busuioceanu, apoi 
Gr. Florescu şi, In 19J6, Radu Vulpe, respectându-se oarecum ordinea seriilor In care aceşda 
fuseserA membri ai Şcolii, dar linându-se seama de activitatea lor ştiinlineli şi de interesul 
pe care-I arătaseră intre timp pentru Asocialie. ln 1937 am fost ales eu preşedinte şl ln 1938 
a fost ales Mac Consstantinescu. 

Terminind cu problema vitrinelor muzeului, după ce am ,,ansat" comenzile, am 
socotit eli pot respira pulin In vacanJa de primăvară şi, la solicitarea citorva colege ale 
Hortansei de la liceul "Carmen Sylva" - Intre care şi directoarea, doamna Dimancea -,am 
organizat o excursie de 17 zile In Italia. Au pardcipat la această excursie In special profesori 
de liceu - inclusiv prietenul Pompiliu Constantinescu cu soţia, care au făcut atunci prima 
ieşire din Iară. Am fost In total 16 participanli, dintre care 15 cu plată şi conducătorul firi 
plati, acestea ftind _condillile nxate de agenlia din Bucureşd a organizaliei italiene de turism 
ENIT. Pe baza programului Intocmit de mine, ENIT s-a Ingrijit intr-adevăr de tot, in Italia. 
Obllnerea valutei a fost mal grea, dar ajutat de un prieten am trecut şi peste acest hop, la 
inceputul vacanlei pornind la drum. Prima etapă a fost Postumia (astăzi Postojna, in 
Iugoslavia), unde am văzut lntiia oari splendidele grote, amenajate pentru turism in cele 
mai bune condilli, un trenulel purtându-ne câţiva kilometri prin sili uriaşe (Intr-una dintre 
acestea celebrul Mascagni dirljase un concert cucâlva ani mai Inainte) şi galerii lungi, uneori 
cam strâmte. Dupi aceea am vizitat elite va oraşe· Venella, FlorenJa, Roma, Nea poli (inclusiv 
Pompel, Capri şi Sorento), lar la Intoarcere Pisa şi Milano - făcând şi o plimbare la Lago di 
Como - Fiume, Abazzia, Zagreb şi Belgrad. 

Molii dintre membri grupului nostru mai fuseseră In Italia, dar le-am arătat locuri 
şi lucruri cu totul noi pentru ei. Profesorul Gheorghiu, de la Seminarut Pedagogic, mi-a spus 
ci mai fusese de trei ori la Venelia, dar abia acum o cunoaşte cu adevărat. E drept eli a fost 
pulin cam obositor, dar s-a cllilitorit foarte comod, cu clasa a D-a, nu eu clasa a m-a, şi n
am dormit In tren decât prin Iugoslavia şi o noapte Intre Milno şi Fiume. Pentru Hortansa 
şi pentru mine, a fost noui numai vizitarea Grottei Azzura de pe Insula Capri, care Intr
adevăr e incântătoare. 

Centrul Romei elipătase şi el o lnfilişare cu totul diferită de aceea cu care noi ne 
oblşnuisem In anii 1926-1928. De-a lungul forurilor romane e:idstaseră străduie Inguste, cu 
case meschine, vechi - nu erau Insi monumente istorice, dar In zidurile lor se vedeau 
fragmente arhitectonice antice. Totuldidea o impresie destul de neplăcută şi, in acelaşi timp, 
ascundea multe monumente şi alte ruine Importante. Acum acestea fuseseră lnliturate 
("demolate", cum se spune acum) şl ln locui tor fusese construit un niare bulevard, de la Forul 
lui Traian pâni la Coliseu, bulevard numit atunci Via deil' lmpero (care după războiul din 
Abisinia), iar ulterior Via dei Pori Imperiali. In felul acesta se deschisese nu numai o minunată 
arterlli modernA printre forurile imperiului, dar se puneau in valoare şi toate monumentele 
din stânga acestora, pâni atunci aproape total ascunse privirii. 

Am fllicut, in eorpore, şi o vizită la Şcoala Români din Roma, In noul local, construit 
pe un teren donat de Prlmllirla Romei, după planurile intocmite de arhitectul Antonescu, în 
Valle Giulia · peste drum de Şcoala Englezi şi de Muzeul de Artă Modernă. Câtă deosebire 
de vechiul local, In care ne.petrecusem noi cei aproape doi ani! Am fost primili chiar de Emil 
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r-.Jt•oca, directorul de atunci al Şcolii şi - după ce ne-a arătat frumoasa şi incântitoarea 
..U • biblioteci şi citeva dintre micile apartamente ale membrilor - ne-a poftit Intr-un salon 
• ro.-.pe�. oferindu-ne o mici gustare. Tinind seama de faptul ci şda de cele lnlâmplate 
le '"''"'" comitetului Asociatiei foştilor membri ai Şcolii Române din Roma cu câtlva ani 
tulnto, trrbule sA recunosc ci atitudinea lui a fost ireproşabilă. 

Restul primAverii şi primele două luni ale verii s-a lucrat Intens la muzeu pentru 
nKalaru vltrlnelor ,deşi uneori oamenii, poatesuprasolicitati, se mai abiteau după amiazA 
• la program, cinstlndu-se cu câteva pâbirele. N-am putut suferi niciodati oamenii care 
bo .. peste mAsurA, dar in principiu îi Intelegeam pe Stanciu şi pe ceilalti; totuşi atunci nu 
patoam n IngAduitor, având de terminat Intr-un timp scurt câteva zeci de vitrine, iar lndati 
ro vor n montate, dupA aducerea geamuri lor şi a cristalurilor, trebuia si trecem la expunerea 
pt.wlor. 

Putin mal Inainte se intimplase insi un incident pe atât de neplăcut pe cât de 
Mllfleptat. Intr-o searA, când eram la pArintii mei la masă, am fost chemat la telefon la 
l'rofoctura Politiei Capitalei, nind rugat si vin urgent, cici fuseserA descoperite unele 
ub�te furate de la muzeu. M-am dus într-un sonet şi, spre uluirea mea, l-am găsit acolo pe 
!'ttorArescu, atunci ''şeful gardian" al muzeului (după Moş Ion şi inainte de Stanciu), care 
l'larue dteva obiecte de argint din depozite şi fusese prins când Incerca si le vândă: un 
wrvlclu de cafea, donat pe vremuri de familia lui Mihail Kogălniceanu - toate piese cu totul 
moderne, pAstrate In depozite, neputind n ellpuse. Morirescu le luase singur din podul 
rlldlrll anate In curtea muzeului, unde atunci erau Instalate unele dintre depozitele noastre. 
l'lnl la numirea mea ca dlrector, ln afară de celedoui-trei camere ocupate de familia Nestor, 
multe dintre celelalte IncAperi erau nu numai nefolosite, dar chiar nefolosiblle In starea In 
rare se an au. La parter, pe lângă camerele ocupate astizi - când scriu - de laboratorul 
fotOKranc al lr.stltutului de Arheologie şi de biroul lui Nestor, se ana marele grajd al Casei 
Macca (pAstrind lncă stanoagele cailor), iar alături o remiză pentru trAsuri, şi una şi alta 
pavate cu bolovani de râu. La etaj erau două camere şi două poduri, unul deasnpra grajdului 
şi altul deasupra remizei de trAsuri, fără uşi intre ele. Ultima era plină cu cirli ale Casei 
!;coaie lor, care multi ani n-a vrut si le evacueze. 

Pentru a asigura depozitarea unora dintre colectiile vechi şi amenajarea unor camere 
de lucru, In anul l937 1-am rugat pe Nestor si se mute, precizându-i ci nu intentionez si mă 
mut eu acolo, (ca director aş n avut dreptul si locuiesc la muzeu). ln lnciperlle ocupate până 
atunci de el am instalat un laborator ceramic şi trei camere-birouri, una pentru mine, una 
pentru Nestor şi alta pentru ceilalti asistenti, toti aducându-ne acolo meterialele recoltate de 
pe şantlere spre a le putea studia. In podul de deasupra grajdului am organizat un depozit 
pentru câteva colectii ce nu aveau "nici in elin nici In mâneci" cu adevăratele antlchltiti, iar 
la parter grajdul şi remizele au fost transformate şi ele In depozite cu rafturi, depozilând 
sistematic, In dteva sute de cutii de carton, comandate special In acest scop, toate colectiile 
vechi ale muzeului. In felul acesta se poate spune cA, pentru prima dati de la Tocliescu, 
diferitele colectii vechi erau depozitate cum trebuie, putând n cercetate şi studiate de cel 
Interesati. Şi, pentru a termina cu furtul de la care am pornit această paranteză privind 
depozitele, aproape nu mai este nevoie si spun ci Morirescu a fost destituit şi probabil a fiicut 
şi ceva puşcărie, deşi ia proces-chemat ca martor al apăr Arii -am arătat cA pinA atunci fusese 
un om de nădejde şi nu-mi explicam fapta lui, ceea ce cred ci i-a adus diminuarea pedepsei. 

In sfârşit, a venit şi luna iulie,j Yitrinele au fost terminate, cristalurlle montate şi am 
putut incepe ellpunerea obiectelor. In toate vitrinele de la etaJ am expus, aJutat de Dorin, 
colectiile preistorice şi putinele materiale din perioada migratlllor, pe care le avea atunci 
muzeul, Iar la parter a lucrat Melalla, expunând colectiile greco-romane, inclusiv unele 
statul şi piese epigrance mai mici, dar şi nelipsltul "Cetitean de la Tomis", chiar la Intrare. 
Ar n fost normal, desigur, si instalăm la parter colectlife preistorice şi la etaj pe celelalte, 
pentru ca vizitatorii si le poati vedea In ordinea desfiişurArli lor cronologice, dar nu ne 
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puteam permite să suim monumentele grele la etaj, neştiind ce rezistanli avea tavanul 
parterulul. Din păcate, ca de obicei, Metua lucra incet , nu din rea volnli, ci gratie firii lui, 
IIŞII Incit a terminat abia in ajunul deschiderii Congresului. Oricum, lotul s-a slărşit cu bine, 
Iar cind arheologil veniti la Congres au vizitat muzeul, au fost desrul de plicul surprinşi ci 
au purul vedea atât de multe lucruri interesante, chiar daci localul nu era deloc adecvat. 
Pentru intâia oari, de altfel, erau amplu expuse obiectele preislorlce descoperite In 
săpirurlle din ultimii 15 ani, c;are schimbaseri cu torul fata sectiei de prelslorle a muzeului. 

Trebuie să mentionez insă ci, daci am obtinut la timp subventia acordati, faprul s
a dalorat intelegerii deosebite arătate de profesorul Minovici • direclorul lnstirurulul 
Medico-Legal şi fac-lorum in comiterul român de organizare a congresului • ajutat de 
doclorul Iorgulescu, secretar general al congresului. îii ziua lnceperil lucririlor, doclorul 
Iorgulescu m-a rugat stăruitor să primesc să fiu secretarul sectiei de arheologie preislorici 
• şi, desigur, nu .-am purul refuza, tinând seama de imprejuriri. Spre uluirea mea, peste 
citiva ani, Intr-o dare de seamă iscălită de Corneliu Mateescu şi M. Petrescu-Dimbovita, 
publicati In "Revista de preistorie şi de antichită(i na(ionale" condusă de Andrleşescu, am citit 
ci aş li fost numit secretarul sectiei "la propunerea lui Andrieşescu". Dar aşa se scrie uneori 
isloria! 

Cu prilejul acesrui congres, atât Andrieşescu căt şi Lambrlno, care • potrivit legilor 
- s-ar li cuvenit să predea muzeului piesele descoperite In săpirurile conduse de el, au tinut 
fiecare să organizeze cite o mici expozitie proprie. Andrleşescu, In sala Seminarului de 
prelslorie de la etajul IV al Universitătii, iar Lambrino in sala bibliotecii de islorie veche de 
la etajul ID, unde a expus o serie de piese descoperite la Histria. Cu un an sau doi mai Inainte 
el mai organizase la Academie, in fosta casă ''Banu ", o mici expozitie cu piese de la Histria. 

iri expozitia lui Andrieşescu, printre diferitele obiecte preislorice, se anau şi cele 
descoperite In mormănrul de la Agighiol, deşi erau -după toate legile · proprietatea Muzeului 
National de Antichititi; nu numai ci nu le predase muzeului, dar nici nu ni le arătase 
vreunuia dintre noi. La plecare i-am spus lui Andrieşescu ci m-am bucurat ci a trebuit să 
aibi loc acest congres ca să le pot vedea şi eu, directorul muzeului, care, legal, eram 
proprietarul lor, ceea ce 1-a făcut să se cam zbârleasci. 

Paralel cu strădaniile pentru reorganizarea muzeului in vederea congresului, un 
colectiv de la Directia Presei, sub conducerea lui Alexandru Bidăuti, din care făceam şi eu 
parte • lucra până seara târziu la pregătirea broşuri lor şi volumelor ce urmau să constirule 
materialul documentar şi de propagandă destinat pavilionului României de la Expozitia 
Internationali de la Paris, programată tot in vara lul 1937. Activitatea aceasta se desfăşura 
In colaborare directă cu subsecretarul de stat de la Ministerul dt Externe din vremea aceea, 
Viclor Bidulescu, el dându-şi toată silinta ca lucrurile să fie făcute cât mai bine. 

S-au realizat cu acest prilej multe broşuri bine concepute, cu loate ci, de multe ori, 
venea "de sus" : peste noapte - ordinul să schimbăm textele sau ilustratiile. Succesul 
pavilionului românesc a fost asigurat însă şi daloritiacestei activititi. Este drept să amintesc, 
pe lângă energia şi priceperea lui Bidiuti, ci la reuşită a contribuit şi interesul arătat zi de 
zi de ministrul Bădulescu; lucra uneori cu noi până seara târziu, ceea ce nu prea făceau multi 
miniştri! Ce mare diferentă între el şi predecesorul lui, Sa vei Rădulescu, increzut şi distant 
fali de colaboratori. 

Tot arunci s-a tipărit şi volumul meu L'an prehistorique en Roumanie; scrisesem 
această lucrare cu doi ani inainte, la invitatia lui Busuioceanu, editorul unei colectii de artă, 
dar el renuntase ulterior la publicarea seriei. Şi volumul meu, ca multe dintre broşurile şi 
volumele editate in vederea expozitiei de la Paris, s-a tipărit la tipografia "Luceafărul", In 
conditii grafice excelente, planşele liind - sunt sigur - printre cele mai bine imprimate planşe 
cu piese arheologice până arunci la noi, stirnind chiar admiratia unor specialişti străini. 

Revenind la congresul de la Bucureşti, amintesc că i-am insotit aproape permanent 
pe profesorul Leon Kozlowski de la Low (nu mai era prim-ministru al Poloniei ••• ) şi pe 
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proresorul Kostrzewski, de la Poznan (acesta a murit acum un an, în vârstă de 84 de ani, inci 
In plină activitate). Păstrez şi acum rotograna răcută cu noi trei pe ruinele castrului roman 
de la Drobeta; eu la mijloc, între cei doi proresori mai în vârstă, deşi la ei acasă nu se prea 
ln!elegeau. 

Ca de obicei, după terminarea congresului au urmat unele excursii, cu un tren special 
rormat numai din vogoane de dormit; s-a mers întîi la Constanla, pentru o vizită la Histria, 
Iar după aceea în Bucovina şi am ajuns la Cluj, trecând muntii pe la Oituz. După inerenta 
agitatie a acestor deplasări am respira! şi eu putin şi am reluat munca pentru Dacia ; 
rotograni, desene şi apoi corecturi; toată toamna lui 1937, întreaga iarnă şi primăvară a lui 
1938 n-am avut răgaz, iar volumul a apărut abia în iunie. Singura "pauză" · fortată - a fost 
una din lunile de iarnă, când a trebuit să mă internez la spitalul Colentina, lmbolnAvindu
mă de scarlatină. Iar in acest răstimp a murit sora mea Nela (Cornelia), In vârstă de numai 
JO de ani şi n-am mai putut-o vedea nici la înmormântare. 

intre timp avuseseră loc schimbările politice cunoscute, din primăvara lui 1938, şi In 
chip firesc - am prezentat primul volum (V-VI- 1935-1936) din Dacia , publicat de mine, 
episcopului Colan de la Cluj, noul ministru. Ţin să amintesc că pe coperta Daciei • atât la 
acest volum, cât şi la celelalte publicate de mine după 1940 • am omis intentionat să pun şi 
numele meu, In calitate de director al anuarului nostru, multumlndu-măsă indic: "Fondateur 
Vasile Pârvan", spre deosebire de Andrieşescu, care • când publicase volumul ID-IV - lşi 
pusese şi numele său pe copertă. 

Am socotit că e suftcient să precizez, pe pagina a doua a copertei, că toată corespondenla 
pentru Dacia trebuie să mi se adreseze în calitate de director al publicatiei, iar in prefală să 
arăt eforturile depuse pentru continuarea operei Magistrului Pârvan şi să multumesc 
acelora care m-au ajutat să duc la bun sfârşit o muncă nu tocmai uşoară. 

Prin luna februarie sau martie 1938 au ajuns in discutia consiliului profesoral al 
Facultătii de Filosone şi Litere propunerile pentru crearea unor conferinte pe lângi 
diferitele catedre, cerute de profesorii titulari ai acestora, destinate multora dintre ''tinerii" 
ce se anrmaseră şi putinilor docenti ce mai rămăseseră. Văzând că Andrieşescu nu face nici 
o propunere pentru mine, P. P. Panaitescu 1-a intrebat: "Dar dumneata, domnule Andrieşescu, 
nu ceri o conferintA pentru Vladimir?"; Andrieşescu i-a răspuns: ''el (adică en) este acum 
directorul Muzeului şi, pe de altă parte, nici nu ne prea intelegem" - ca şi cum aceasta ar n 
trebuit să ne conditia sine qua non pentru ca cineva să poată ocupa un post de conferentiar 
la catedra de arheologie! Era probabil indispus de faptul că incepuserA să se arate roadele 
activitălii mele la muzeu şi, poate şi pentru că, intr-un foileton din ziarul "'Cuvântul"' , 
deplânsesem starea In care ajunsesearheologia românească după moartea lui Vasile Pârvan. 

La sfârşitul lui Iunie 1938 am plecat la săpături cu Simion Barta, "gardian"la muzeu, 
care - in lipsa unui post pentru un adevărat laborant - făcea şi oftciul de laborant, lntreglnd 
ceramica cu o pasiune care depăşea • din păcate • cu mult indeminarea lui. Cu el am 
intreprins a doua campanie de săpături la Traian, încercând de data aceasta să degajez 
câteva complexe, fără să reuşesc decât partial; banii erau putini şi n-am putut lucra decât 
două săptămâni, cu o echipă nu prea numeroasă. 

Poate e bine să adaug (acum, In 1981) că Incercarea aceasta de degajare Integrali a 
resturilor unor locuinte distruse de incendiu am făcut-o cu mult Inainte de an luat cunoşllnti 
de metoda folosită de colegii sovietici pentru cercetarea aşezărilor trlpollene, recenta 
anrmatie a unui coleg ieşean - care a sustinut că de la ei am Invitat acest lucru - nlnd cu totul 
neintemeiată. Daci, de cele mai multe ori, noi ne multumeam să săpim tranşee şi suprafete 
miel, eram siliti să procedăm aşa din pricina fondurilor insuficiente, necesare unor lucrAri 
de mare amplasare. De altfel, chiar din 1925, la Gumelnita, pe lângi şanturlle de control 
stratigranc, am săpat şi o suprafală de 100 mp, tocmai pentru a putea cuprinde In Intregime 
resturile locuintelor, ce se întindeau şi In terenurile vecine; acestea nlnd plantate cu vii, m
au Impiedicat să lărgesc suprafetele săpate şi să degajez complet resturile locnlnJelor. 
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l:u atât mai putin exactă este şi afir matia că introducerea metodei de săpături ample 
ti de degajare a complexelor de locuinte preistorice i se poate atribui lui Nestor. Este suficient 
să se compare planurile săpăturilor sale din 1948-1950 din nordul Moldovei - câteva şanJuri 
de control - , cu planurile mele de la Hăbăşeşti din acelaşi an (şi, ulterior, ale celorlalte 
săpături întreprinse de mine), şi se va vedea cât de tendenJioasă este anrmaJia colegnlui 
ieşean. Ea trebuie atribuită faptului că în 1950, cu prilejul vizitei mele la şantierul de la 
Poiana, unde el făcea parte din colectivul colegului Radu Vulpe, n" m-am arătat deloc 
convins de explicatiile date cu privire la stratigrana aşezării. Dar - cum am mai spus - aşa 
se scrie istoria şi de cine nu o cunoaşte şi de cine nu vrea să o cunoască. 

Revenind la Simion Barta, îmi dădusem seama şi până atunci ce sunet cinstit şi ce nre 
devotată avea acest om. Era de fel de lângă Ai ud (mi se pare din comuna Gârbova). lii timpul 
săpăturllor din anul 1938 de la Traian am locuit in aceeaşi casă cu el (dormea in tindă, uşa 
spre camera mea nlnd permanent deschisă şi, Inainte de adormi, ne spuneam unul altuia 
toate pAsurile). Mâncând la aceeaşi masă şi lucrând cot la cot, zi de zi, i-am putut aprecia 
calităJile. De fapt, numele lui de familie fusese Boartă, dar - in actul de naştere - stăpânirea 
ungnrească dinainte de 1918 ii maghiarizase numele, transformându-l ln Barta. Din anul 
acela m-a iiiSO!it la toate săpăturile: la Traian in 1940 şi 1951-1952, la Cârna in 1942, la Rast 
şi Basarabi in 1943 şi 1950, la Hăbăşeşti in 1949 şi 1950, până s-a ImbolnAvit grav prin 1953 
sau 1954, se pare de cancer, murind in 1956 in chinuri cumplite, după ce zăcuse doi sau trei 
ani fără să se poată scula din paL 

La Hăbăşeşti, Intr-una din zile,Petrescu-Dâmbovi!a a exclamat cu o nuan!ăde mirare 
In ton (nu ştiu de ce!): "Dar Simion line cu adevărat la dvs"- ca şi cum ar n fostsingnrul om 
de pe lume care a avut asemenea sentimente fală de mine! • 

Eu nu aveam de ce să mă mir, deoarece tot timpul, la muzeu şi la săpături, m-am purtat 
prieteneşte cu Simion, chiar dacă uneori avea parte şi de câte o mustrare mai severă, când 
bea ceva mal multă Julcă decât trebuia. 

Era mic, destul de indesat, purta mustaJă roşcată şi stufoasă răsucltă ungnreşte şi, 
cum am mal spus, uneori ii plăcea să bea câte o Juică in plus; era Insi muncitor, pasionându
se şi el pentru cioburi şi fiind fericit când constata că unele "se potrivesc", existând deci 
posibilitatea de reconstituire a vaselor, mai ales că şi inainte de 1940, dar şi după aceea -când 
am numit-o pe Georgeta Pallade laborantă en titre la muzeu, in postul nou creat - el işi dădea 
toată osteneala să intregească vasele cât putea de bine. 

La sfârşitut săpăturiJor din anul acela, am plecat in concediu cu Hortansa şi cu 
Carmen la Buşteni. Iar pe când ne anam acolo, am citit - cred la 1 august - la rubrica 
"lnformaJii" din ''Universul"- că am fost indepărtat de la directia muzeului, măsură la care 
mă aşteptam. 

M-am Intors repede la Bucureşti pentru intocmirea unui proces-verbal de predare
primire, nu atât a colecJiilor, pe care nu mi le dăduse nimeni In primire cu nici un fel de act 
atunci când fusesem numit director, ci a fondurilor, câtă brumă mai erau, ca şi a actelor 
justlftcative pentru banii cheltuiJi. Procesul-verbal I-au semnat şi Metaxa şi Dorin , iar eu 
m-am Intors mal mult sau mai puJin liniştit la Buşteni, consolându-mă de cele lntămplate prin 
excursii singnratice pe crestele munJilor. în felul acesta se poate spune că am luat o vacan!ă 
de doi ani la arheologie. 

în aceşti ani am continuat totuşi să predau limbaelenă la Institutul de fete "Pompilian" 
de pe Calea Rahovei, singura şcoală secundară la care am funclionat vreodată. Deşi multe 
eleve nu se prea prăpădeau cu lnvă!ătura, câteva lşl dădeau osteneala şi ajunseseră să facă 
mari progrese, deşi elena nu se preda decât două ore pe săptămână, In ultimele douA clase 
(iar mai târziu numai in ultima clasă). 

Doream totuşi să nu pierd timpul zadarnic şi, in iarna 1938 şi in anul 1939, am 
colaboratla ""Convorbiri literare .. , publicind destul de multe recenzii, nu numai privi ud unele 
cArti de istorie, ci şi unele de literatură, L D. TorouJiu, directorul de atunci al ""Convorbirilor"" 
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ti proprietarul tipograftei "Bucovina" (unde se tipărea revista), imi dădea in fiecare lună 
cite un teanc de cărti să le recenzez, plătind u-rnă lunar câteva mii de lei. in aceeaşi perioadă 
IIM rost angajat procurlst al unui proprietar de rabrici din Ploieşti şi Braşov, lucrând pentru 
el până spre srârşitul lul 1939; datorită erorturilor mele, câştigase multi clienti in Bucureşti, 
slllndu-i astfel pe concurentii din capitală să incheie o conventie, după aceea a socotit că nu 
mal avea nevoie de serviciile mele, dându-mi legiuitul preaviz. 

Din rericire, la Inceputul lui 1940, rosta colegă Maricel Urianu, secretara directorului 
Presei, auzindu-1 pe noul subsecretar de stat Radian (ziarist de meserie) că se plânge de raptul 
că - deşi sunt multe de răcut - nu sunt destui colaboratori, i-a vorbit despre mine; am rost 
chemat şi reangajat, in conditii chiar mai bune decât inainte din punct de vedere al salariului, 
dar până la noul buget (care lncepea la 1 aprilie) - "nebugetar". 

Acest nou serviciu (eram acum "mâna dreaptă" a prietenului Alexandru Bădăută) 
nu avea, evident, nici o legătură cu arheologia şi cu cioburile şi ulcelele noastre. Mă voi opri 
lotuşi asupra unor imprejurjiri din primăvara şi vara lui 1940, după ce voi aminti şi câte ceva 
din ce s-a mai intămplat in această perioadă la muzeu. 

in chip firesc, Hortansa liind In continuare şer de lucrări la muzeu, Imi povestea ce 
se lntâmplă acolo; am anat astfel curând, chiar din septembrie 1938, că Lambrino răcea 
demersuri să ne numit director. Din punctul lui de vedere această dorintă era roarte firească, 
şi deci nu-i puteam reproşa nimic. Dar rormalitâtile de numire au durat câteva luni şi decizia 
n-a apărut decât in decembrie sau chiar la 1 ianuarie 1939, cu erect retroactiv, pe data de 
1 septembrie 1938 şi lot de la această dată i s-a plătit şi meschinul salariu de director. Luându
şl postul In primire numai la 1 ianuarie, a vărsat suma respectivă In c;tsa muzeului, aftrmând 
ulterior că nu s-ar n interesat de muzeu decât multe luni după IndepArtarea mea. N-am 
crezut in această explicatie, de vreme ce i s-a plătit salariul de la 1 septembrie, iar raptul In 
sine nu are prea mare importantă. 

in schimb, este interesant de notat că - deşi până atunci nu se putuse· intelege deloc 
cu Nes tor, care-I critica pe toate cărările - acum s-a innodat Intre ei o adevărată prietenle, 
în virtutea căreia, până de curând, In ultimii ani, Nestor Il apăra ori de câte ori era adus In 
discutie raptul că Lambrino rămăsese în străinătate din 1944. 

Mai grav pentru conceptia lui Lambrino, în legătură cu activitatea de cercetare 
arheologică este insâ un rapi care trebuia consemnat pentru Istoria arheologie! româneşti; 
la stabilirea planului pentru campania de săpături din vara anului 1939, a reruzatsă dea bani 
şi pentru şantierele preistorice, sustinând că s-a lucrat prea mult In acest domeniu, iar toată 
lumea care doreşte sâ racă săpături, să lucreze la cetătile greceşti şi romane. Dorin a acceptat 
şi a săpat la o cetate din Dobrogea de sud, pe atunci considerându-se că poate n identiftcată 
cu Arrubium, dar se pare că această identificare s-a dovedit acum a n greşită; Hortan.sa a 
reruzat In schimb să-şi schimbe specialitatea şi de aceea nu i s-au repartizat bani de săpături. 

A existat totuşi o exceptie - bineinteles privindu-1 pe Nestor - căruia i s-au dat sume 
serioase pentru continuarea lucrărilor de la Sărata Monteoru, continuate timp de câteva 
decenii, despre care, aşa cum am mai spus, n-a publicat insă decât roarte putin. Această 
exceptie dovedeşte Că "printipurlle" afişate erau de rormă, pentru a impiedica continuarea 
actlvitătii sotiei mele; se pare Insi că lui Dorin li era indirerent ce obiective cercetează. 

La un moment dat, având destul timp liber, am Intrebat prin Hortansa, dacă pot veni 
la muzeu să citesc In bibliotecă; mi s-a dat un răspuns negativ, categoric. AceastA mlsură era 
cu atât mai nedreaptă, cu cât biblioteca muzeului, atâta cât.A era In 1938 (şi apoi citA va n 
In 1945) a rost cu adevărat o creatie personală a mea. Când am luat conducerea muzeului, 
toată biblioteca se rezuma la vreo două-trei sute de volume, de pe vremea lui Tocllescu, 
lipsind orice colectie de reviste de specialitate. Numai colectia revistei "Prahlstorlsche 
Zeitschrift" • procurat.A In 1928, In timp ce noi eram la Roma - f'icuse exceJICie, dar ea a 
disJJăn!t In cursul mutării Seminarului In noul local al UniversitAtii. 

incepând din toamna lui 1935 (după cum se poate vedea In arhiva muzeului) am 
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npedlat z•rl şi pm1te sute de scrisori către toate institutiile similare din străinătate şi către 
dlr•qlll• diferitelor periodice, solicităndu-le schimbul cu anuarul Dacia - volumele 1, 11 şi 
I I I - I V  apărute până atunci şi anuntând că in scurtă vreme va apărea şi volumul V-VI; destul 
de curlind au inceput sâ sosească la muzeu numeroase reviste şi chiar cărti pentru recenzii. 
1\r•eaşi operatie am reluat-o apoi din vara lui 1940, asigurând în câtiva ani instrumentele 
ştiintince de lucru tuturor arheologilor români şi constituind adevărata bază a actualei 
biblioteci a Institutului de Arheologie, îmbogă!ită substantial începând din 1956 de-a lungul 
n1ultor ani, când am a\·ut şi sarcina de a conduce şi serviciul de schimburi al Institutului. 

in iarna lui 1938 (sau în 1939) s-a decretat o nouă reformă a învătământului superior; 
unul dintre articolele ei mă interesa direct, deoarece prevedea că orice docent universitar 
care a tinut cursuri de docentă cel putin in trei ani, va li proclamat conferentiar definitiv în 
specialitatea respectivă. Am înaintat şi eu o cerere decanului Facultătii de Filosofie şi Litere 
pentru a mi se elibera o adeverintă doveditoare că am tinut lectii în toti anii ''şcolari" din 
1930-1931 până în 1936-1937. E adevărat că, în 1934 sau 1935 a trebuit sâ întrerup lectiile 
in luna februarie, din cauza unei greve a studentilor, iar în 1937-1938 n-am mai tinut cursuri, 
fiind internat în spital. 

Pe de altă parte, legile anterioare neprevăzând obligatia pentru docenti de a tine 
cursuri regulate, după foarte multe lectii tinute la etajul III (de obicei in amfiteatrul Vasile 
Pârvan) - nu mă mai ahăteam pe la secretariat sâ semnez în condică şi cred chiar că în unii 
ani n-am semnal aproape deloc. 

Pornind de la această situatie, secretarul F acultălii, Marin Popescu-Spineni (ginerele 
unui fost episcop liberal de Buzău) - cu care fusesem coleg in anii de studentle şi eram în cele 
mai bune relatii - a redactat in aşa fel adeverinta încât să reiasă că aş li tinut numai cel mult 
câte 7 lectii, în 3 sau 4 ani şcolari. Chiar dacă ar li fost adnărat, o asemenea adeverintă nu 
era in spiritul noii legi, care nu cerea ca un docent sâ li tinut cursuri de-a lungul intregului 
an şcolar spre a putea li numit conferentiar, ci numai să ti tinut aceste cursuri in cel putin 
3 ani şcolari. 1\m refuzat deci adeverinta şi m-am dus in audientă la decan, profesorul 
Constantin Rădulescu-Motru; după ce m-a ascultat, mi-a dat dreptate şi i-a spus lui Marin 
Popescu-Spineni sâ întocmească altă adeverintă, aşa cum ceream eu, şi apoi a iscălit-o. 

Întrebându-1 pe Popescu-Spineni de ce procedase aşa, el mi-a răspuns că Andrieşescu 
i-a indicat sâ redacteze adeverinta in felul acela. Aşadar, după ce refuzase sâ ceară, in consiliu 
infiintarea unei conferinte de preistoria suu-estului Europei, la care sâ tiu încadrat, voia sâ 
împiedice şi numirea mea drept conferentiar definitiv onorific, C'!m prevedea noua lege. Nu
mi făceam iluzii că ministerul va da atunci curs cererii mele; m-am dus totuşi la secretarul 
general, profesorul C. Daşco\·ici (vechi cunoscut al tatălui meu) şi i-am prezentat petitia 
împeună cu adeverinta. El m-a sfătuit sâ mă duc in audien(ă la ministrul Petre Andrei, ceea 
ce n-am făcut, iar cererea mea nu s-a rezolvat decât în vara lui 1940. 

După cum am spus, deşi intâmplările de la Subsecretariatul de Stat al Presei şi 
Propagandei n-au legătură cu arheologia, cred că este locul sâ amintesc şi unele dintre 
"peripetiile'" mele din primăvara lui 1940. 

Curând, după incadrarea mea, Subsecretariatul de Stat a fost transformat in minister 
plin, ministru tiind numit LC. Giurescu; a avut prilejul sâ vadă că lucrez acolo chiar în ziua 
când şi:a luat postul in primire şi i-a convocat pe principalii colaboratori. 

In ultimii ani, când Giurescu a redevenit profesor şi cercetător apreciat, a redevenit 
în acelaşi timp şi prietenul pe care-I ştiusem până in 1940, iar in primăvara lui 1976, în timp 
ce eram internat ha spital din cauza unui al doilea infarct şi tot atunci se discuta atribuirea 
premiilor in Sectia de Istorie a Academiei, el a fost unul dintre cei care au sustinut mai 
călduros cartea mea Arta preistorî�o.:J în Romania şi am oblinut premiul "'Vasile Pârvan", 
împreună cu alti autori. ( ·u toate acestea. cred că este bine sâ povestesc şi cele ce urmează. 

Dupâ instalarea minislrului au inceput preocupările legate de noul buget şi numirile 
in posturile bugetare ce se creau, fiind acum \'Orha de un minister cu câteva direcţii şi cu 
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multe posturi de completat prin titulari. La directia la care lucram (aceea a propagandei) 
.ra director (după cum am mai amintit) prietenul Bădăută; fuseseră prevăzute două posturi 
de subdirector, unul de clasa 1 şi altul de clasa a 11-a. Fiind principalul colaborator al Joi 
Rlldăolă (directia noastră era, de fapt, cea mai activă - chiar rapoartele înaint;�te zilnic 
re�elui de ministru cuprinzând în proportie de 80% date extrase din rapoartele noastre) -
�i deoarece lucrasem înainte timp de 8 ani în cadrul aceluiaşi minister ( fusesem şi director 
de institutie publică) - am solicitat numirea în postul de subdirector clasa 1, cererea sustinută 
�i de Bădăută. Spre mirarea noastră, însă am aliat că Giurescu refuză, rezervând acest post 
timărului său şef de cabinet Frasin Munteanu-Râmnic. 

Încercările mele de a vorbi cu Giurescu au rămas multă vreme fără nici un rezultat; 
la inceputul lui iunie, văzând că se apropie încadrările, i-am trimis o scrisoare arătăndu-1 
eli doresc să-i vorbesc. Fusesem prieteni din vremea studentiei şi ne tutuiam încă de atunci; 
imi venea deci greu să-i scriu ca unui ministru, dar mi-am dat seama că n-ar _n fost indicat 
să-i scriu "dragă Giurescu" şi am recurs atunci la formula "Domnule Ministru şi iubite 
prietene", în textul scrisorii adresându-mă tot timpul la persoana a II-a singular, fără să 
folosesc niciodată nici pronumele tu. Am dat scrisoarea secretarului general numit de 
Giurescu, tănărul conferentiar Constantin Rădulescu, şi chiar a doua zi am fost invitat la 
"domnul ministru". 

Mi-a strâns mâna, dar m-a primit foarte protocolar, neinvităndu-mă să iau loc, toată 
intrevederea desfăşurându-se în picioare, el de o parte a biroului său, eu de cealaltă. l-am 
arătat pe scurt motivul audientei mele, spunându-i că m-aş simticu totul nedreptătit dacă aş 
li incadrat într-un post inferior şefului său de cabinet, după ce lucrasem 8 ani in acelaşi 
mW.ister şi, pe lângă aceasta, fusesem câţiva ani directorul unei importante institutii 
ştilntilice. Mi-a răspuns că regretă, dar nu mă poate încadra decât in postul de subdirector 
clasa a 11-a, dându-mi să inteleg că trebuie să mă multumesc cu ce mi se oferă, căci regele 
n-ar li de acord cu numirea mea într-un post mai important. Mărturisesc că atunci nu l-am 
crezut, bănuind că este numai o încercare de a arăta că nu el decide; mai apoi, tinând seama 
de alte împrejurări (care nu-şi au locul să lie amintite aici), mi-am dat seama că, probabil, 
imi spusese adevărul. 

L-am mai revăzut pe Giurescu o singură dată, spre sfârşitul lunii, înainte de 
neaşteptata lui debarcare din postul de ministru al Propagandei (în locul lui a fost numit un 
om lipsit de orice valoare, Sidorovici) şi de numirea lui, numai pentru câteva ·zile, in postul 
de ministru al Cultelor şi Artelor. M-a chemat din proprie initiativă,primindu-mă foarte 
prietenos, încercând să mă antreneze într-o discutie politică; i-am răspuns însâ că am pătimit 
destul de pe urma politicii şi nu vreau să mă mai amestec. 

In luna iulie, când au fost schimbati atăt ministrul învătământului cât şi directorul 
general al învătământului superior, acesta din urmă s-a grăbit să semneze decizia prin care 
am fost numit (după zece ani de la trecerea examenului de docentă) conferentiar (tot onorilic, 
până la crearea unui un post bugetar - care însă nu s-a creat niciodată. Pe de altă parte, tot 
atunci începându-se reintegrarea celor îndepărtali din functie în 1938, m-am prezentat In 
audientă la ministru, profesorul Dumitru Caracostea. imi fusese profesor de limbă română 
timp de câteva luni, în clasa a doua sau a treia, la liceul "Mihai Viteazul", Inainte de primul 
război mondial, dar el - plecând mereu în concedii de studii în străinătate - n-aş putea spune 
că-mi mai aduceam bine aminte de lectiile lui. 

Mai târziu, după pensionarea lui Ion Bianu, fusese numit profesor titular la Universitate, 
dovedindu- se un cărturar de valoare. 

După ce m-am prezentat şi i-am spus ce doresc, ministrul m-a Intrebat cine fusese 
numit in locul meu; când i-am spus, nu i-a făcut mare plăcere; Lambrino nlndu-i coleg n
ar li vrut să-I indispună. Eu am stăruit însă, explicându-i că nu mi se poate refuza mie ceea 
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ce s-a acordat altora in aceeaşi situalie; mi-a promis atunci că va incerca să rezolve cât mai 
repede problema. Îi venea desigur greu să semneze o decizie de înlocuire a unui coleg şi deci 
trebuia să-I roage să-şi de-a demisia. 

Peste câteva zile, ducându-mâ la şeful lui de cabinet - Barbu Theodorescu (se pare câ 
"se specializase"în această functie, deoarece fusese şeful de cabinet al lui Iorga în 1931 - 1932, 
mi s-a spus câ Lambrino il informase pe ministru că eu n-aş li fost director titular al Muzeului 
National de Antichita!i, ci numai delegat cu direc!ia şi deci nu pot li reintegra!. Am rămas 
uluit, neputănd crede cu putintă ca Lambrino să nu li anat de la Metaxa şi de la ceilalti colegi 
că fusesem confirmat director titular încă din 1936. Fără să mai insist, i-am adus de acasă, 
în aceeaşi dupa amiază, adresa prin care mi se comunicase, în iulie 1936, că am fost numit 
director al Muzeului National de Antichităti, Sectiile de Antichităti, prin decizie ministerială. 
Barbu Theodorescu m-a rugat să-i las decizia respectivă pentru a i-o arăta ministrului. Iar 
a doua zi, cănd m-am dus din nou în audîentă, profesorul Caracostea mi-a spus că ar n mai 
bine, poate, ca eu să fiu numit director al Sectiei de preistorie şi protoistorie a muzeului, iar 
Lambrino să rămână director al Sectiei greco-romane. Nu puteam în nici un caz să accept 
această solutie, care inseamna, în fapt, desfiintarea uneia dintre creatiile lui Cuza Vodă, şi 
i-am răspuns ministrului în felul următor: "Am fost director al Muze11lui National de 
Antichităti, numit legal - tinându-se seama de vechimea şi activitatea mea în cadrul acestei 
institutii - şi deci se cuvine să nu reintegra! în acest post. Dacă, ulterior, ministerul va crede 
necesar, pentru a satisface ambitiile unui om, să desfiinteze, de fapt, muzeul, nu-mi va 
rămâne decât să mă adresez primului ministru şi să-i expun pe larg problema muzeului şi 
a mea. Deocamdată, repet, există un singur muzeu, al cărui director am fost şi trebuie să fiu 
reintegra! pe baza dispozitiilor legale în vigoare." 

Răspunsul meu prea categoric nu i-a fost chiar pe plac profesorului Caracostea, dar 
m-a inteles şi, peste o zi sau două, i-a primit demisia lui Lambrino şi a semnat decizia de 
reintegrare a mea. 

M-am dus deci la muzeu, unde mă aşteptau colaboratorii şi colegii mei (cu exceptia , 
lui Dorin Popescu, care era concentrat şi s-a întors abia peste câteva zile) şi - bineinteles 
Lambrino. Am tinut să le spun câteva cuvinte, începând cu o mică introducere care suna cam 
in felul următor:"  Deşi ştiu că nu toti ati dorit reîntoarcerea mea ..• ". Lambrino s-a grăbit 
să afirme că el in nici un caz nu s-a opus şi nici nu-mi luase locul indată dupa plecarea mea, 
ci abia după câteva luni ... N-am vrut să-I pun intr-o situatie prea neplăcută şi de aceea nu 
i-am amintit nici că numirea sa fusese făcută pe data de 1 august 1938, adică exact pe data 
indepărtării mele, şi nici că in zilele precedente făcuse tot posibilul să impiedice reintegrarea 
mea; iar după aceea nici n-am mai avut prilejul să-I văd şi să-i vorbesc vreodată. La 
Universitate, unde eventual l-aş n putut întâlni, eu n-am mai tinut cursuri, iar el a refuzat 
categoric să colaboreze la Dacia. De altfel, pe la mijlocul lui 1941, a fost numit director al 
Şcolii Române de la Roma, unde a stat după aceea, cea mai mare parte din timp, functionând 
până în 1945 sau 1946 când, la desfiintarea Şcolii, a refuzat să se mai întoarcă în tară. 

După câteva zile de la revenirea la muzeu, am reuşit să obtin crearea unui post de 
laborant şi l-am publicat în ziare. S-a prezentat o singură candidată, Georgeta Pallade, o 
tânără foarte frumoasă, care urmase cursurile de ceramică de la Şcoala de Belle Arte. 
Activitatea ei la muzeu şi apoi la institut, până în anul redactării acestor pagini (1971), când 
s-a pensionat, a fost dintre cele mai rodnice şi utile, devenind nu numai o restauratoare 
desăvârşită a cer amicii, dar şi o bună specialistă în tratarea şi conservarea pieselor de metal. 
În ultimii IS ani, când primise şi câteva coiaboratoare la laboratorul ceramic condus de ea, 
le-a invătat pe toate, cu răbdare, noua meserie. 

Chiar în aceeaşi lună, am început împreună cu Grigore Florescu o cercetare 
arheologică în Dobrogea. Mai întăi am vizitat Capidava, unde lucra el de multi ani, ne-am 
dus apoi la Pantelimonui de Sus,.fonstatănd că zidurile cetătii romane Ulmetum, dezvelite 
In cele trei campanii de săpături conduse de Magistrul Pârvan (1911 - 1913), nu erau deloc 
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, unvolldYte şi începuseră să se macine, iar de acolo, lot cu o cărută, am pornit spre inima 
lluhrnRel. Doream să ajung la Casimcea şi să verific la fata locului conditiile de descoperire 
o nmrmlintului cu ocru roşu în inventarul căruia se ana şi al treilea "sceptru de piatră" în 
lnrntY de cap de cal descoperit pe teritoriul României, intrate acum de multi ani în circuitul 
ttlln!llic internaţional. Cele două descoperite mai înainte - la Sălcuta, în Oltenia, şi la 
� rdeleşeni, în Moldova, fuseseră publicate de Andrieşescu şi considerate de el ''reminescenţe 
pYieolitice" în neolitic, iar ulterior eu le interpretasem drept capete de hipopotami - ambele 
In Interpretări desigur greşite. Abia în 1940, când am văzut sceptrul de la Casimcea, mi-am 
dYI seama că nu poate li decât un cap de cal foarte stilizat şi i-am spus lui Dorin - el tocmai 
rrdactase pentru Dacia un articol despre descoperirile de la Casimcea că nu ne mai putem 
Rlindi la capete de hipopotami, piesa de la Casimcea fiind sulicient de realist sculptată şi se 
vede clar că este un cap de cal; Dorin şi-a nuantat textul, potrivit sugestiei mele. 

Drumul de la Pantelimonul de Sus spre Casimcea, după ce trece peste câteva dealuri 
Yprige, urcate cu mare greutate de caii cărutei noastre, ajunge într-o vale tăiată aproximativ 
de la nord la sud, oarecum prin mijlocul Dobrogei, printr-un peisaj aproape sălbatec dar de 
u frumusete neaşteptată. Adevărate chei de munte, mărginire pe ambele laturi de pereti inalti 
de stâncă, uneori cu piscuri abrupte şi prăpăstii amenintătoare; nici nu-ti vine să crezi că te 
•ni in Dobrogea. Chiar dacă aceşti munti sunt tociti, iar înăltimea lor este acum destul de 
modestă, iti dau impresia că te ani undeva într-o zonă de mare altitudine, nu la abia 100 -
21111 metri deasupra nivelului mării. 

Ajungând la Casimcea, am putut identifica locul unde se descoperise mormântul cu 
·-"ceptrul" de piatră; după spusele localnicilor, nu fusese acolo nici o movilă; locul din curtea 
morii pe care mi I-au indicat ca punct al descoperirii era într-adevăr numai o poală de deal. 
-\lte obiecte, in afară de acelea aliate la muzeu numai fuseseră găsite, după spusele 
localnicilor, această precizare oarecum relativă fiind deci singurul rezultat obtinut prin 
cercetarea noastră; dar frumuseţea neaşteptată a drumului spre Casimcea recompensa din 
plin hurducăturile căruţei de-a lungul celor câtiva zeci de kilometri parcurşi pe un drum de 
bolovan. 

La Capidava venisem de la Constanta, unde doream să solicit ''rezidentului regal" 
fonduri pentru săpăturile conduse de Gr. Florescu la acea cetate. Generalul Grigorescu 
"rezidentul" - ne-a vorbit foarte mieros, spunându-ne însă că regretă, dar nu ne poate 
satisface; toti banii pe care îi avusese disponibili pentru asemenea lucrări îi dăduse lui 
Lambrino cu câteva zile mai înainte, pentru Histria. 

Cu tot insuccesul de la Constanta, după întoarcerea la Bucureşti am plecat la Galati 
să vorbesc cu alt ''rezident regal", de care ti nea şi nordul Dobrogei. De data aceasta doream 
să obtin fonduri pentru săpăturile de la Dinogetia ale colegului Gheorghe Ştefan, începute 
în 1939 cu sprijinul primului ''rezident regal" de acolo, C.C. Giurescu, care îi aprobase o 
sumă destul de mare. Dar noul ''rezident regal", un magistrat de carieră, nu se scula prea 
devreme şi a trebuit să aştept vreo două ceasuri în biroul secretarului său până a binevoit 
să-şi te�mine somnul şi toaleta, ca să-mi spună că nu are fonduri pentru săpături arheologice. 

In sfârşit, am putut pleca şi în Moldova, tct cu Simion Harta, să încep a treia campanie 
de săpături pe Dealul Fântânilor de la Traian, destul de scurtă de altfel, pe mAsura 
fondurilor. Iar toamna am început strângerea materialelor pentru întocmirea unui nou 
volum dublu din Dacia (VII - Vlll -1937-1941); aceasta va apărea însă abia în vara lui 1941, 
când eu ,-oi li pe front. Nici de data aceasta Andrieşescu şi Lambrino n-au vrut să colaboreze 
la Dacia, cu toate că ultimul primise de la Comisia Monumentelor Istorice fonduri pentru 
Histria, - cetatea cum am amintit - făcând parte din patrimoniul muzeului nostru, in ştatele 
de sala�ii ale căruia figura şi paznicul cetătii, iar Dacia era publicaţia ştiintincă a muzeului. 

In legătură cu toamna lui 1940 şi începutul iernii 1941, voi menţiona aici numai câteva 
fapte, mai ales dintre cele legate de arheologie, de arheologi şi de muzeu. 

in august îi repartizasem lui Nestor o sumă destul de importantă pentru continuarea 
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săpături lor cnnduse de el la Să.rata Monteoru şi cum nu mai vizitasem acele locuri, spre 
srârşitul lui septembrie am dorit să-i vizitez şantierul, arătându-i astrel că nu sunt, ca el, 
ranchiunos până la obsesie. M-a primit roarte civilizat şi mi-a arătat sectoarele din necropola 
pe care o săpa atunci, portindu-mă apoi la o gustare, împreună cu insolitorul meu, gustare 
servită chiar de doamna Nestor. De la Monteoru trebuia să plec, pe Valea Slănicului, la 
şantierul de la Aldeni, condus de Gh. Şteran; Nestor, m-a intrebat daca n-aş vrea să-I iau in 
maşină şi pe Dinu Rosetti, anat atunci acolo. F:ra probabil o incercare din partea acestuia 
din urmă de a relua relatiile cu mine; am prererat însă să plec rără el ia Aldeni. 

Rezultatele săpăturilor lui Ştdan erau roarte importante; pentru prima dată se 
descoperiserii, in aşezarea de pe uDealul Balaurului", rragrnente ceramice apartinând unei 
raze a culturii Boian, numite astăzi faza Bolimineanu (rragmente asemuite atunci de noi cu 
ceramica culturii V ădastra) şi, după ce ne-am dus pe şantier, discutând cu colegul Şteran 
direritele probleme puse de descoperirile lui, am luat masa, împreună, pe prispa casei unde 
era găzduit Ştdan. Cum se întâmplă de multe ori, când m-a prezentat gazdei, nu i-am auzit 
bine numele; la un moment dat, l-am intrebat pe amicul meu cine este doamna care râde aşa 
de voios, iar el a inceput să râdă cu portâ spunându'mi: "Păi este nevastă-mea!". E adevărat 
că nu o cunoscusem până atunci şi deci nu eram vinovat de gara pe care era să o rac. 

În luna decembrie, directorul Institutului German din Bucureşti mi-a transmis 
invitatia de a participa la Institutul Arheologic German din Berlin, la comemorarea lui 
Winkelmann, ce va avea loc peste câteva săptămâni. Am plecat astrel la Berlin pentru câteva 
zile. După şedinta restivă, deschisă prin cuvântarea vestitului istoric al artei antice, 
Rodenwalt, preşedintele de atunci al Institutului Arheologic German, a avut loc oşedintă mai 
intimă a conducerii institutului, liind invitati şi eu şi alti câtiva dintre participantii străini, 
printre aceştia era şi istoricul maghiar Andreas Alrodi, mare adversar al comunitătii daco
romane la nord de Dunăre. La şrârşitul şedintei, după ce Rodenwalt a multumit călduros 
oaspetilor străini se cuvenea ca unul dintre noi să răspundă. l-am racul semn lui Alroldi să 
ia el cuvântul, liind cel mai in vârstă dintre invitati; dar el - lie din politete, lie poate din 
dorinta de a mă pune intr-o situatie neplăcută, ştiind că nu vorbesc bine limba germană şi 
crezând, poate, că voi race gara de a vorbi in limba rranceză (era in timpul războiului!), mi
a intors invitatia. Am luat deci cuvântul, dar vorbind in limba italiană, spre satisractia 
tuturor. 

După această comemorare, Institutul Arheologic German m-a ales membru al lui şi 
a cerut, prin Legatia germană din Bucureşti, agrementul guvernului român. Direritele 
rormalitâti durând două-trei luni, noul ministru al invătământului din guvernul nostru 
(generalul Rosetti) nu şi-a dat agrementul, şi deci alegerea n-a rost conlirmată decât mai 
târziu, in 1940. 

Deoarece am amintit mai sus, despre Dinu V. Rosetti mi se pare interesant să 
consemnez aici unele amănunte din discutia pe care am avut-o cu Fahricius, ministrul 
Germaniei la Bucureşti, când m-am dus la legatie să cer viza pentru plecarea la Berlin. După 
prezentările de rigoare, mi-a spus c.ă şi tatăl lui rusese arheolog, acesta liind motivul pentru 
care el incurajase şi pe unii arheologi români, propunând mai de mult numirea lui D.V. 
Rosetti ca membru corespondent al Institutului Arheologic German. N-ar vrea, deci, să ridic 
la Berlin această problemă. l-am răspuns răspicat că nu mă duc la Berlin pentru discutarea 
acestor probleme şi că, in orice caz, dacă vizita este conditionată in vreun rei, renunt rără 
ezitare să mă duc la Berlin. Dându-şi seama că a cam "călcat in străchini", a mai adăugat 
citeva cuvinte şi a schimbat subiectul discutiei. 

In altă ordine de idei, cred util să mentionez c.ă, la inceputul lui octombrie, mi se 
adusese la minister, de la Comisia Monumentelor Istorice, un decret, cu rugămintea să-I dau 
ministrului spre semnare, decret prin care eram numit membru al acelei comisii. De rapt, 
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tH>�rh·it legii de organizare al Muzeului National de Antichităti, directorul muzeului era de 
dr•pl membru al comisiei Monumentelor Istorice. De aceea, în chip firesc, după moartea 
\b�tistrului, Andrieşescu a fost numit membru al comisiei, iar după numirea mea in postul 
d• director ar n trebuit, încă din 1936, să nu şi eu numit membru al Comisiei. Cel care trebuia 
\.1 intocmuscă actele legale pentru această numire era fostul meu coleg de liceu, Victor 
Hrlitulescu, secretar al comisiei după moartea lui Virgil Drăghiceanu. Pe vremuri fusesem 
rhiar prieten cu Brătulescu şi nu avusesesm niciodată nici cea mai mică neintelegere, incit 
nu mi-am putut explica această atitudine. Este adevărat că nici eu n·am făcut, nici în 1936, 
nici mai tărziu, vreun demers pentru aplicarea dispoziţiilor legale, socotind că initiativa 
trebuie să apartină comisiei. Dar probabil fiindcă acum se schimabase situatia, Victor 
Hrătulescu s-& gândit că ar n indicat să repare greşeala din 1936 şi a intocmit decretul amintit, 
iar . după contrasemnarea lui de preşedintele comisiei, Nicolae Iorga - mi 1-a trimis mie să
I prezint ministrului Brăileanu să-I semneze. 

Am prererat însă să nu dau curs acestei încercări de intrare în legalitate, eu dorind 
să se infiinteze o Comisie Arheologică a României, care să preia de la Comisia Monumentelor 
Istorice toate atributiile privind domeniul arheologie!. imprejurările au făcut ca o asemenea 
comisie să ne creată abia in 1970, dar eu nu fac parte din ea, poate fiindcă nu sunt considerat 
arheolog ... 

Tot de la începutul lui octombrie 1940, C. Daicoviciu a propus organizarea unei vizite 
a regelui Mihai la cetătile dacice din zona Orăştie şi la Sarmizegetusa romană. M-am inteles 
telefonic cu Daicoviciu să vin la Sibiu şi să-I iau de acolo pentru a merge mai departe 
împreună. Se ştie că, la data aceea, fusese numit decan al Facultăţii de Filosofie şi Litere a 
Universitătii din Cluj, mutată provizoriu la Sibiu. 

Ajungind cu maşina după amiază la Sibiu, am continuat împreună cu el drumul spre 
Orăştie, poposind acolo pe înserat şi fiind cazati pe la diferitele case de intelectuali (hotelul 
era ca vai de el!). A doua zi, tot convoiul de maşini a mers până la ieşirea din satul Costeşti, 
unde ne aştepta un pluton de cavalerie, toată lumea călărind până la poalele cetătii. Nu mai 
mersesem călare încă din timpul primelor clase liceale, când directia liceului ''Mihai 
Viteazul" organiza câte o excursie anuală la Comana, unde tăranii ne inchiriau cai pentru 
câte o jumătate de oră .•. 

�a Costeşti, şi a două zi, la Sarmizegetusa imperială, Daicoviciu a dat explicatiile 
cuvenit�, la masa de la Orăştie rostindu-se (bineinteles) şi discursuri, iar după terminarea 
vizitei, împreună cu Daicoviciu şi cu Ion Conea, am pornit cu maşina spre Petroşani şi' de 
acolo, pe sălbatica vale a Jiului, până la Târgu Jiu. Calea ferată nu fusese inci construită, 
dar drumul era foarte pitoresc, şoseaua (încă in constructie) fiind însă cumplit de. rea. 

De la Târgui Jiu ne-am decis să mergem pe sub munte până la Râmnicu Vâlcea, unde 
Daicoviciu avea să ia trenul spre Sibiu. Am poposit seara la Poiana, sat mare şi bogat, cu un 
mic dar foarte bun hotel şi restaurant; ne-am ospătat, ne-am odihnit, stând la taifas până 
noaptea târziu. Daicoviciu spunea mereu glume, şi nu pierdea nici un prilej să repete: 
''Nemtii vor mânca bătaie, mii băieti mi"! 

Dimineata, pe drumuri foarte rele, am putut ajunge la Râmnicu Vâlcea; aici ne-am 
despărtit de Daicoviciu; el plecat spre Sibiu, iar noi am continuat călătoria spre Bucureşti 
pe şoseaua ce suie pitorescul Deal Negru. 

Spre sfârşitul anului 1940, Emil Panaitescu a fost revocat din postul de director al 
Şcolii Române din Roma. Numirea ca director a profesorului Gizdaru de la Universitatea 
din Iaşi a fost însă o dublă greşeală. in primul rând, nu s-a cerut recomandarea Academiei, 
prevăzută de legea de organizare a Şcolii, iar In al doilea rând, el nu era arheolog, In timp 
ce Şcoala avea un caracter preponderent arheologic (de aceea fusese lnnlntalii la Roma). 
Ulterior, in primăvara lui 1941, noul director a fost Inlocuit şi el, ministerul numlndu-1 
director, in urma recomandării Academiei, chiar pe Scarlat Lambrino, ce-i drept, arheolog; 
dar cred ci ar n fost indicat ca noul director să fie un fost membru al Şcolii, care cunoştea 

139 � 
www.cimec.ro / www.mdjcalarasi.ro



mal bine şi situatia şi oamenii din capitala Italiei. 
Revenind la to11mna lui 1940, am fost informat, că în timpul lucrărilor pentru calea 

fer11111 Constanta · Mangalia, săpându-se un turnul, se descoperiseră Intr-un mormânt câteva 
obiecte de aur dăruite regelui Carol - de comandantul de atunci al Regimentului 1 Căi ferate, 
colonelul Orezeanu. Printr-o adresă olicială către mareşalul palatului, am arătat că -
potrivit legilor in vigoare - toate obiectele antice de�operite întâmplător apartin Statului şi 
trebuie predate Muzeului National de Antichitâti. In foarte scurtă vreme, obiectele respec
tive (în primul rând o diademă şi câtiva cercei de aur) au fost trimise muzeului, insoti te de 
un fel de clopot de sticlă sub care fuseseră păstrate la palat. 

Cam în aceeaşi vreme, prietenul Plopşor m-a informat că pe moşia lui Gheorghe 
Tătărăscu de la Poiana- Gorj se descoperise, cu câtiva ani mai înainte, un tezaur de obiecte 
dacice de podoabă, de argint, împreună cu monede republicane romane, tot de argint 
bineinteles, ele intraseră în patrimoniul familiei Tătărăscu. Am trimis deci o adresă olicialâ 
fostului prim - ministru, invocând tot legea pentru conservarea obiectelor antice descoperite 
întâmplător, şi în curând am primit o casetă cu toate piesele; le-am înregistrat îndată in 
inventarul muzeului, iar apoi le-am studiat, redactând un articol pentru Dacia. 

Câteva Juni mai târziu, Plopşor - care, "eşi făcuse politică georgistă, avea relatii cu 
familia Tătârăscu - m-a informat că doamna Tătărăscu este furioasă pe mine şi vrea să mă 
''reclame" generalului Antonescu. Sotul ei, mult mai intelept, i-a demonstrat ca nu făcusem 
nimic ilegal şi, cu chilt'cu vai, a convins-o să renunte la reclamatie, cu conditia ca tezaurul 
să nu lie publicat de mine, ci de Plopşor. De fapt, muzeul datora prietenului Plopşor, 
informatia pe baza căreia obtinuse tezaurul (noi nu ştiusem nimic despre el, înainte) şi i l
am cedat cu plăcere spre publicare; articolul lui a apărut in volumul VD- Vm din Dacia , 
complet cu un tabel al monedelor, întocmit de Metaxa. 

in iegătură cu toamna anului 1940, cred că e bine să consemnez aici câteva date 
privind unele subventii acordate catedrelor de arheologie de la cele trei universităti existente 
atunci. Spre sfârşitul anului, la minister existând unele ''rezerve", acestea puteau li 
distribuite după cum socoteam eu indicat; l-am rugat pe directorul contabilitătii (Stancu sau 
Stanciu) să ordonanteze câte 25.000 lei celor trei catedre de arheologie (de la Bucureşti, Cluj 
şi laşi) pentru a-şi procura cărli străine de specialitate, necesare bibliotecilor respective. 
And�ieşescu nu mi-a răspuns în nici un fel, iar mai târziu, când ne-am întâlnit, mi-a spus că 
ar li preferat să i se dea bani pentru "alte nevoi" ale seminarului său ( se vede că printre 
acestea nu figurau şi cărtile), Radu Vulpe mi-a comunicat după câteva Juni că a găsit 
ordonanta intr-un sertar abia peste multă vreme; în schimb Daicoviciu mi-a trimis o adresă 
ditriambică, multumindu-mi călduros şi scriind, intre altele: "Ani de zile, la toate cererile 
noastre, ni s-a răspuns mereu că nu sunt bani; şi iată că acum, fără să cerem, ni se dă o sumă 
importantă •.• " Am acordat tot atunci şi muzeului nostru o subventie substantială (75.000 lei), 
comandând in Germania un număr însemnat de cărti ce ne lipseau. in slărşit, atunci sau chiar 
mai inainte, am aprobat şi o subventie de 40.000 lei Muzeului de Arheologie intemeiat de 
preotul Matasă la Piatra Neamt, el multumindu-mi, cum era firesc; se pare însă că ulterior 
a uitat; intr-adevăr, referindu-se recent, intr-un articol, despre ajutoarele date muzeului 
său, nu a amintit nimic de această subventie, tot aşa cum nu a amintit de colaborarea mea 
şi de conferinta pe care am tinut-o la Muzeul infiintat de el Arta preistorică in România, in 
Juna martie sau aprilie 19311 ( cu o lună mai înainte tinusem o conferintă cu acelaşi subiect 
la Palatul cultural din Turnu Severin). 

In legătură cu cheltuirea sumelor "la dispozitie" din bugetul Ministerului Cultelor 
şi Artelor, amintesc că, in două sau trei rânduri, am dispus să se distribuie pe ştate, sub formă 
de plată pentru "ore suplimentare", câteva sute de mii de lei personalului ministerului, 
începând de la functia de şef de birou In Jos, socotindu-i mai lndreptălili pe ei, care aveau 
lefuri meschine, să primeasd aceşti bani, decât pe unii sau altii dintre diferitil solicitanti. 
Ulterior mi s-a spus că la minister eram numit "omul cu legea pe masă", eu nedând nici o 
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•1>rnbare, fie intr-o problemă mai importantă, fie intr-una mai putin importantă, rAră să mi 
..- •ducă leg_ea respectivă. Iar atunci, când, in primele luni ale lui 1941, generalul Rosetti, noul 
"' lni•tru al lnvătământului şi al Cultelor şi Artelor, a dat dispozitii să se verirlce întreaga mea 
' 'Jlt·�tiune" ca secretar general, a trebuit să constate că verilicările n .. au găsit nici cel mai mic 
••• ilegal. 

Aş mai însemna şi o altă întâmplare din toamna anului 1940, chiar dacă nu are legături 
ru arheologia. 

Tot potrivit prevederilor legale, ministerul avea dreptul să trimită inspectori la 
direrite parohii să verifice gestiunea financiară şi administrativă şi, totodată pentru a veghea 
ra numirea preotilor la direrite parohii vacante să se racă cu cât mai putine abuzuri 
c părându-se cu neputintA că asemenea abuzuri să fie total stărpite). S-a trimis deci un 
inspector (preot), cu delegatie oficială, la Constanta, dar episcopul Gherontie al Tomisului 
a reruzat �-i permită orice verificare, pe motiv că el depinde de Srântul Sinod şi nu de 
minister. In rata acestei situatii, n-am avut altă solutie decât să semnez o decizie de 
.uspendare a plătii salariuluiepiscolului -raptaproape rără precedenL Directorul contabilitălii 
m-a prevenit că n-ar fi bine să iau o asemenea măsură, deoarece Gherontie rusese pe vremuri 
preot-paroh la biserica Delea Veche (sau Nouă?),stradă pe care locuise Generalul Antonescu. 
�-am tinut seama de acest srat şi am semnat decizia. Peste vreo două-trei luni i s-a redat lui 
(;herontie, salariul. in schimb, în 1942sau 1943, când era ministru Ion Petrovici, iar secretar 
�eneral proresorul Popa, acesta din urmă i-a cerut episcopului demisia şi acela n-a mai avut 
incotro, demisionând. Dosarul lui era într-adevăr îngrozitor. Pe lângă abuzurile băneşti, 
unele denunturi priveau rapte ingro�itoare din punct de vedere al conduitei ''morale" a 
acestui aşa-zis ''print al bisericii". Intre altele, pretindea diaconilor care cereau să fie 
hirotonisiti şi numiti într-o parohie sume de câte 200.000-300.000 lei, iar unui diacon care
I ruga să-I hirotonisească deoarece nu are de unde plăti această sumă, i-a răspuns cinic: "De 
ce ai rost prost să te însori cu o rată rAră bani?" 

Tot în dosarul lui se anau şi câteva plîngeri ale Uolei călugărite pe care cu ''inalta" sa 
autorizatie, Gherontie o silise să se culce cu el, rAră să mai amintesc de unele detalii ce nu 
pot fi reproduse aici. 

· 

Acesta era profilul moral al unui episcop liberal din Constanta ''inaintat" de partid 
in acest post după ce rămăsese văduv. 

Iar fiindcă am amintit mai sus de generalul Rosetti, e bine să arăt aici că eu, potrivit 
dispozitiilor legale, nind director de institutie publică, având aproape 40 de ani şi nind grad 
inrerior (sergent TR) trebuia să fiu mobilizat ''pe loc". Dar, când i s-a prezentat ministrului 
Rosetti, tabelul personalului ce trebuia să fie mobilizat pe loc, a şters din tabel numele meu 
şi, aproape imediat după declanşarea războiului, am primit ordin de mobilizare de la 
Institutul Geografic al Armatei, unde imi răcusem cea mai mare parte a stagiului militar. Am 
rost îmbrăcat şi încadrat la sectia rotocartografică a Corpului m Armată, timp de mai bine 
de 4 luni, ajungând până la Odesa, iar după aceea, sectia noastră a rost demobilizată. in timp 
ce eu eram mobilizat, am primit de la Metaxa (după multe scrisori rAră răspuns) un exemplar 
din volumul VII - Vill al Dac iei, apărut imediat după plecarea mea; mi-am permis sA-I orer, 
cu o dedicatie, prin sergentul de ordonantă, generalului Vasile Alexiu, comandantul 
Corpului III Armată. Am rost chemat imediat la general, care mi-a multumit călduros. 
Difuzare in străinătate a volumelor din Dacia constituind In vremea aceea o problema foarte 
complicată, am luat legătura cu marea editură ''Walter de Gruyter" din Berlin pentru 
rezolvarea ei. Primele două volume din Dacia apăruseră - după cum am amintit - cu putine 
luhi inainte de moartea fondatorului acestui anuar, Vasile Pârvan, şi cele mai multe 
exemplare rămăseseră in depozit; de asemenea, volumul m - IV fusese putin difuzat, 
Andrieşescu neavând fonduri pentru plata expeditlei. Abia după 1935 organlzasem eu o 
expediere mai sustinutA, dar numai în legătură cu schimbul de publicatii, nu şi pentru 
vânzare. inainte de n terminată tipărirea volumului V - VI, luasem legătura cu binecunoscuta 

141 � 
www.cimec.ro / www.mdjcalarasi.ro



editurA "Paul Geuthner" din Paris şi aceasta acceptase sA se ocupe de dll'uzarea şi vânzarea 
Dac iei In strillniltate (In schimbul unul comision destul de ridicat 30-40% din pretul de 
vinzare) şi ni s-au trimis chiar cataloagele editurii, contlnând şi "reclama" pentru anuarul 
nostru. De aceea, pe coperta volumului V - VI, pe lângă indlcatia "Bucureşti", Musee 
National des Antiquites, Ogurează şi mentiunea "Commissionnalre Genaral-Libraire 
Orlentallste Paul Geutbner Paris". 

Destul de curând după aparitia acestui volum (1938) a Izbucnit războiul şi Franta, 
ocupati nind, librăria pariziană nu mal avea posibilitatea sA se ocupe de difuzarea Daciei; 
acesta a rost motivul pntru care am luat legătura cu editura ''Walter de Gruyter"; mi s-a 
propus un contract destul de neconvenabll; 50% din pretul de vânzare drept comision şi 
conditia ca ''treptat-treptat anuarul nostru sA apară numai In limba germani". Eram chiar 
pe front când am primit spre semnare acest contract şi am şters cu douA linii groase aceastA 
conditie, ap lncât Dacia a apărut ca şi până atunci, in cea mai mare parte cu texte in limba 
franceză. In ceea ce priveşte comisionul, nu puteam discuta - dar lmprejurărlle au 
Impiedicat. difuzarea volumului VD - vm In conditiile convenite. 

La Inceputul lunii martie 1941, un plutonier mi-a adus acasA un ordin de mobilizare, 
lndlcându-ml-se sA mă prezint urgent la regimentul 1 Dorobanti din Craiova, unde fusesem 
''vArsat". De câtva timp se Incepuse expedierea unpr astfel de "ordine speciale" de 
mobilizare pentru trimiterea In linia 1 a frontului, şi de aceea nn m-am mirat prea mult; m
am dus insA la prietenul meu Bildăută, pe atunci secretar general la Ministerul Propagandei, 
rugându-1 sA intervină la şeful lui direct - Mihai Antonescu, vicepreşedinte al Consilului de 
miniştri şi ministru al Propagandei, pe care-I cunoscusem din 1933 şi, bineinteles şi in toamna 
lui 1940. După amiază am mers ImpreunA cu BAdăutA la Preşedintia Consiliului şi, după o 
lungi aşteptare, am rost primiti de Mihai Antonescu; expunându-ml ''pAsul", el mi-a 
rAspuns: ''Fă şi dumneata câteva luni la regiment şi pe front şi apoi aranjez eu lucrurile". 
Când i-am spus ci am rost4 1unl pe front in 1941, s-a uitat câteva clipe la mine şi mi-a rAspuns: 
''Bine, sA văd ce se poate race. Până atunci nu dormi acasA 1-3 nopti". Straşnică orânduire 
socialA, când un vicepreşedinte de consiliu, atât de puternic, te sfătuieşte sA nu dormi acasA 
pentru a nu n lnhătat de Comendulrea pietei! 

Până la urmă lucrurile s-au aranjat şi câteva luni mi-am văzut relativ liniştit de 
diferitele ocupatii. 

Spun relativ, pentru ci - potrivit proverbului - un necaz nu vine niciodată singur. în 
cursul primăverii acelui an am rost informat că ministrul Ion Petrovici pregăteşte o nouă lege 
a lnvătAmântului superior şi - probabil la Indemnul unuia sau altuia dintre cei ''interesati" 
- voia sA introducă In lege şi unele dispozitii privind Muzeul National de Antichititi. în 
principiu n-ar n rost rău ca muzeul sA capete un nou statut legal - legea de reorganizare şi 
functionare a muzeului fusese redactatA In 1881 sau In 1883 de Gr. Tocilescu şi desigur nu 
mal corespundea; mi se părea InsA Drese că ar n trebuit sA ne consultat şi directorul 
Institutiei. Am cerut deci - de 1-3 ori audientA la ministru, dar de fiecare dată mi s-a rAspuns 
ci este ocupat. până când, intr-o dimineatA am citit noua lege In ziar. Şi Intr-adevăr, unul 
sau mai multe articole ale legii se rerereau la Muzeul National de Antichititi; se prevedea 
că muzeul este In strânsA legătură cu Universitatea din Bucureşti, şi că directorul trebuie sA 
ne unul dintre profesorii de specialitate de la Universitate (atunci erau trei: S. Lambrino, 
Th. Saucluc - Siveanu - venit de la Cernăutl - şi 1. Andrieşescu). Initiativa nu putea veni de 
la Sauciuc - Săveanu, el de la unul dintre ceilalti doi, care s-au folosit de o ''ranchiună" a 
ministrului (era sA spun " a  ntosofului", dar mi se pare că ''lllosonl" n-ar trebui sA se lase 
mânati de asemenea sentimente) Impotriva mea, al cărei motiv Il voi mentiona ceva mai jos. 
în orice caz, eu nenind titular, prin aceastA măsură abuzivă puteam n scos de la directia 
muzeului. 

A trebuit sA mă duc din nou cu BădiutA la Mihai Antonescu, aşteptându-1 in holul 
unde stAtea el de vorbă cu aceia pe care nu-l primea in propriul sAu birou. Când ne-a văzut, 
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• .. nu spre noi şi m-a intrebat: "Ce s-a mai intâmplat?", crezând poate d este vorba tol de 
pu .. slea cu ordinul special de mobilizare. Când i-am spus ce mi aşteaptă, a exclamat: "Dar 
bine, domnule, legea asta a stat pe biroul meu două luni, de ce nu mi-ai spus nimic?" Iar eu 
l·am rispuns, in chip nresc, d nu aveam cum si ştiu ce legi se ani pe masa sa de lucru. Mi
• cerul apoi si-i las a doua zi un memoriu, pentru a-1 discuta in Consiliul de miniştri cn f.roresorul Petrovici, şi chiar a doua zi dimineali i-am lăsat secretarului general al 
•reşedintiei Consiliului de Miniştri, memoriul cerut, in care nplicam situatia. 

inainte de ora 3 dupa amiază, am plecat de la muzeu, dar când am ajuns acasa am 
anat că rusesem chemat teleronic şi de I.C. Petrescu, subsecretar de stat la Ministerul 
lnvitimântului, şi de Alexandru Marcu, subsecretar de stat la Propagandă; amândol lmi 
lăsaseră vorbi si le teleronez urgenL Am teleronal lui I.C. Petrescu, iar acesta mi-a spus d 
ministrul Petrovici mă va primi in audienli a doua zi la ora 9 dimineata. Mihai Antonescu 
"" tlnuse de cuvânt, dar nu ştiam ce vrea Petrovici şi mai ales ce se mal putea race. Tot in după 
amiaza aceea, cred, mi-a teleronatşi nul ministrului, Vladimir Petrovici, pe care-I cunoscusem 
cu câtiva ani inainte, spunându-mi d lucrurile ''se vor aranja". l-am arătat d nu Inteleg 
pornirea lui taid-su împotriva mea, mai ales că in 1939 publicasem in "Convorbiri literare" 
o recenzie roarte ravorabili a cArtii lui Amintiri de călătorie (cred d acesta era titlul exact), 
Iar Vladimir Petrovici m-a srătuil si aduc a doua zi şi numărul respectiv din revistă. 

La Ministerul invătământului, ln biroul şefului de cabinet, era şi Vladimir Petrovicl; 
mi-a luat Fasciculul din mână şi a intrat cu el in biroul ministrului. După putin timp, am rost 
Invitat în acel birou. Ministrul era acum singur şi m-a primit in picioare. Era mal inalt decât 
mine, deşi avea umerii putin aduşi; vocea lui nu mi-a rost niciodată simpatică, deşi recunosc 
d vorbea rrumos, cu întorsături elegante de Fraze. Ochii lui pătrunzători s-au uitat drept 
in ochii mei, subliniind parcA cele ce-mi spunea. Mi-a intins mâna şi a Inceput cu o frază al 
drei rost i-am priceput abia mal târziu, vorbindu-mi despre "d-voastră care sunteti tineri 
şi aveti viitorul Inainte", etc. Până la urmă mi-a spus că va modlnca articolele care mă 
nemultumiseră, dar d va inninta totuşi un consiliu consulativ de conducere a muzeului, din 
care si rad parte cei trei proFesori de Istorie antică şi arheologie de la Universitate; nu aveam 
de ce si Incerc si discut această intentie, ştiind d asemenea consilii nu prea rac de obicei 
nimic (şi, de rapt, nici măcar o-a avut prilejul si se lntrunească vreodată, unii dintre membrii 
lui Făcând in schimb parte din comisiile de examinare a candidatilor la posturile ştiintlnce 
ce deveneau vacante la muzeu). Pe deasupra, tuturor celor de la muzeu ne convenea 
includerea noastră in legea învălimântului superior, consnntindu-se in Felul acesta ecblvalarea 
cu personalul didactic universitar (proFesori, şen de lucrări, asistenti). 

Peste câteva zile au apărut in ziare unele modiftcări ale legii, una dintre ele precizând 
că "directorul Muzeului National de Antichităti va n de prererinli (sic!) unul dintre 
proFesorii universitari de specialitate", iar in caz că el nu e proFesor titular, va functiona acel 
consiliu de care imi vorbise ministrul. Mai tirziu mi s-a spus d Andrieşescu lşi manirestase 
satisFactia pentru "restabilirea legăturilor dintre muzeu şi Universitate", uitând pe semne 
ci el singur renuntase la directia muzeului. 

Motivul ranchiunei lui Petrovici, pe care până la aceste lmprejurări nici nu-l 
cunoscusem personal, mi l-am explicat peste putin timp, când Radu Vulpe, proFesor din 1939 
la laşi, mi-a povestit o discutie avută cu el. Prezentându-i In semn de omagiu unele extrase 
din cele două volume ale Daciei publicate până la acea dată de mine, ministrul s-a Interesat 
cine publică acum această revistă (deoarece nu-mi pusesem numele pe copertă, alături de 
acela al rondatorului, Vasile Pârvan). Vulpe spunându-i d eu sunt noul director, Petrovici 
a avut o exclamatie de nemultumire şi i-a amintit d a  Fost jignit de mine In legătură cu unele 
statui comandate de el şi instalate la laşi (Xenopol şi alti doi cArturari). 

lată cum se petrecusera\ lucrurile: 
in toamna lui 1940, cu prilejul organizării Salonului Oftcial la sala Dalles, directorul 

de atunci al Directiei Artelor, poetul Dan Bolta, a Intocmit un reFerat arlitând d in rata silii 
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ount npuse trei slalul, comandate şi executate fări leglullul concurs; pentru a nu se crede 
ci ti ele fac parte din operele expuse la Salonul Oficial, Dan Bolla, foarte indignat de acest 
lucru, propunea s5 se Intervină la Academia Români (pe alunci proprietara s51ii Dalles) 
pentru ridicarea slaluilor. M-a convins, el a redactat o adres5 1n acest sens şi eu am semnal
o. Academia opunând o oarecare rezistenti, Dan Botta a redactat o adres5 şi mai tare, 
oemnati de data aceasta de ministru şi in cele din urmA, Academia a depozitat staluile In 
spatele s51ii Dalles. 

lată deci cât de prlndpal era ''fllosofui"Pelrovid când redacta legi pentru organizarea 
lnvilimlnlului superior - voind s5 mi pedepseasci pentru initiativa mazilirii staluilor - care 
nu-mi apartinea. Oricum ar n fost. chiar daci - iu perspectiva celor mai bine de trei decenii 
cit au trecut de alunci - este probabil ci Indignarea lui Dan Botta depăşea importanta 
prezentei celor trei slalul la Dalles, eu n-ar n trebuit s5 mi las convins de argumenlarea lui, 
Iar această imprejurare n-ar n trebuit s5 umbrească judecata lui Petrovicl, care - de altfel 
- peste doi ani va reveni la alac, cu alt prilej. 

între timp, cred Inci din 1941, prietenul Plopşor ne semnalase descoperirea multor 
vase admirabil decorate descoperite pe terltorlul localltătii Cârna (astAzi, 1981, Dunăreni, 
deşi desigur numele vechi nu venea de la o femeie cârni, ci din slavul ciorna · care se referea 
la apele adinci , ce păreau negre, ale biltilor!). La cererea mea, el cumpArase de la lJ1rani, 
pentru muzeul nostru, un numAr de vreo 40 de vase mari şi mici, datind din epoca bronzului 
şi apartinind marelui complex cullural al cimpurilor de urne Zuto Brdo-Gârla Mare. Am 
plecat la Craiova In Iunie 1942 şi de alci, lmpreuni cu Plopşor şi cu Oul lui cel mare, Dardu, 
am pornit in maşlnuta lui ("Fiat-Polskl") la Cârna, In sudul judetului, lângă bAltile DunArii, 
s5 vedem ce necropoli se ani acolo. Dar apele Dunării şi ale biltilor erau Inci mari şi nu 
se putea face sipâlurl alunci. Am stribilul cu o barci cei 2-J kilometri pe luciul apelor, până 
la Grlndul Tomll, niciodată Inundat total, in malul căruia apele scoteau mereu la iveală 
cioburl şi vase, adunate apoi de locuitorii salulul. Unele urne erau folosite de el drept vase 
pentru pislrat unlura, altele pentru gaz şi aşa mal departe. Am mai cum pirat câteva vase 
pentru muzeu, rămânând lnteleşl ci ne vom Intoarce s5 incepem s5pilurile in luna august. 
când apele vor scAdea şi se va putea ajunge mal uşor la necropoli, unde de altfel am inteles 
ci Plopşor mal scormonlse şi el malul, cu citiva ani Inainte. 

Plecând deci de la Cârn a, ne-am hotărât s5 ne intoarcem in august şi ne-am luat rămas 
bun de la preolul Barbu care ne găzduise, el fiind cel ce il dăduse lui Plopşor prima ştirte 
despre descoperirile din necropola preistoricA din balti. 

Inainte ins5 de a ne intoarce la Cârna, in cursul lui iulie, Dalcoviciu (căruia li 
repartlzasem nn sfert de milion din fondurile muzeului nostru pentru s5pilurile de la cetătile 
dacice din Muntii Oriştiei) m-a invitat si facem ImpreunA câteva drumuri arheologice prin 
Ardeal şi BanaL Am plecat din Bucureşti cu Grigore Florescu (bun prieten şi el cu 
Dalcoviclu), ne-am intilnit cu el ia Deva, de unde ne-am dus la Costeşti. Nu-mi amintesc îns5 
daci tot alunci am suit şi la Gridlştea Muncelului, amintirile acestor drumuri din 1942 la 
cetAtile dacice lmpletindu-se cu cele din anul următor. Oricum, de la Costeşti ne-am dus la 
Sebeş şi de acolo la Cipâlna, unde se dezvellseri zidurile unei alte cetAti dacice, continuind 
apoi drulliUI până la Alba Iulia, unde - In planul nostru Initial - trebuia s5 se termine călătoria 
şi s5 ne intoarcem necare acasA. Dar alei, directorul muzeului, Ion Berciu (fratele lui D. 
Berclu), care a desfăşurat o foarte frumoasA activitate in oraşul Unirii, ne-a Invitat seara la 
Ţelna, la 7 km de Abia Iulia, la casa socrului s5u, invilitor pensionar. S-a petrecut bine, cu 
vinuri alese din regiune; pe la miezul noptii, ca s5 ne mal ricorlm, unul dintre comeseni, 
bilalul lui Pop de Biseşti (sau a lui Cielo Pop?), ne-a propus s5 facem o vizită noclurni prin 
pivnitele proprietAtii sale (avea vii de buni calitate chiar acolo, şi o casA deslul de frumoasA). 
Pivnitele erau In formA de potcoavA cu unghiuri drepte, având cred cel putin 200 m lungime 
şi Dind pline cu butoaie uriaşe, cum nu mal văzusem, o inslalatie cu adevArat impresionantă. 
La Intoarcere la casa socrului lui Berclu, socotind ci tot ce-i prea mult nu-i sănătos, eu m-
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am culcat, dar ceilalti au continuat petrecerea Inci vreo trei ceasuri. Lui Grigore li plăceau 
•lnurlle bune şi nici Daicoviciu nu le dispretuia. 

Dimineata ne-am Intors la Alba Iulia; aici, şi la sugestia lui Daicoviciu, ne-am hotărât 
u continuăm toti trei călătoria până la Mehadia, unde unul dintre asistentii lui de atunci -
Mihail Macrea, devenit mai târziu profesor universitar la Cluj şi, din păcate, mort mult prea 
Llinllr - conducea săpăturile la castrul roman de pe malul Mehadiei. 

Florescu, dornic să-i arate prietenului Daicoviciu ce frumos lucrase el ia Capldava, 
• pledat tot drumul ca, după Mehadia, să ne ducem - prin Turnu Severin şi Bucureşti - la 
( '11pidava. in timpul discutiilor de la castru de la Mehadia, Daicoviciu s-a decis să-I asculte 
ti am plecat spre Turnu Severin. Trenul ajungea acolo pe la două noaptea, iar problema unei 
c11mere la oricare hotel din acest oraş nind pe atunci destul de spinoasă, am preferat să nu 
ne mai oprim până la Bucureşti. De aici, după o noapte de odihnă, am plecat la Cernavodl. 
Grigore a tocmit o barcă cu motor, am coborâtcu ea Dunărea de-a lungul celor vreo 20 km 
până la Capidava, Daicoviciu povestind ca de obicei tot felul de anecdote şi proorocind 
hol.lirât infringerea Germaniei. 

La cetate a avut loc o discutie destul de aprigă intre Grigore şi Daicoviclu; primul 
Incepuse să degajeze înblritura târzie dintr-unul din colturile cetAtii, dorind să dezvelească 
- nivel cu nivel - interiorul intregii cetAti, iar celălalt il indemna insistent să raei mal lntâi 
o sectiune până la stâncă, spre a- şi da seama de succesiunea straturilor, şi numai după aceea 
sil treacă la dezvelirea treptatA a acestora. Nu ştiu cum a rezolvat, ulterior, Florescu aceasta 
problemă, deoarece până la data când scriu aceste rânduri n-am mai rost la Capidava, dar 
ştiu că tocmai acum se race mare zarvă (nejustificatA, după părerea mea) pentru că la Histria, 
tânarul coleg Al. Suceveanu a incercat un asemenea sondaj. 

Tot in vara lui 1942, am rost cu Hortansa la Piatra Neamt să facem împreună săpături 
In statiunea cucuteniană de la Văleni, pe malul drept al Bistritei. in vechime, locul fusese 
desigur o insulă, dar acum este o peninsulă, plantabl cu o livadă şi diferite cereale. in secolul 
trecut tot aici, Gh. Asachi instalase o fabrică de' hrtie. Din păcate, n-am putut race o săpături 
mai amplă din cauza unor suprarete libere mai mari şi a prezentei unor gropi săpate In zona 
aceea. Observatiile răcute şi principalele materiale obtinute atunci au rost publicate In 1951 
de Hortansa intr-un număr din SCIV. Notâ X 

Şi la aceastâ săpătură ne-a ajutat cu devotament Simion Barta, care s-a instalat cblar 
in sat. Venea cu lucrătorii la şantier când ne vedea pe noi sosind de la Piatra, după ce treceam 
prin curtea rabricii de cherestea de pe malul stâng al Bistritei şi de acolo pe un podet, roloslt 
de obicei numai de lucrătorii rabricii. 

XJ Notâ 1979. Acum câtiva ani SL Cucoş, directorul de atunci al muzeului din Piatra, 
a reluat săpăturile de la Vileni, Hortansa renuntind să mai continue lucrul acolo, şi - Intr
o zonă acoperitA in 1942 de recolte - a dezvelit resturile câtorva locuinte, descoperind 
materiale roarte interesante. 

La începutul lui august 1942, plecând seara cu trenul din Bucureşti la Craiova- Simion 
Barta plecase cu o zi mai înainte - am continuat drumul cu Plopşor şi cu unul dintre biletli 
lui, fireşte tot cu maşinuta lui neobositâ, şi am poposit la Cîrna. Ca peste tol in satele noastre 
era şi aici (şi mai este incă) o mare problemă să găseşti pe cineva care să-ti gitească, dar la 
data aceea nu eram silit să tin regim, aşa incât ne puteam descurca mai uşor. Eu stiteam la 
o gazdă care avea, în coltul străzii principale, şi o prăvălie, Simion locuia peste drum unde 
luam amândoi şi masa), iar Plopşor pe unde apuca, deoarece era mai mult pe drumuri şi 
acasă, tot din cauza recoltei. 

Nu ne-am intors direct ia Craiova, ci am făcut o perieghezi de-a lungul malulul nordle 
al băltilor, identificând şi prin insulele şi grindurile acestora multe aşezirl preistorice şi 
adunind materiale variate. Cele mai multe dintre acestea au rima.• la muzeul din Craiova 
şi s-au răvăşit imediat după război. CercetArile acestea constituiau Insi prologul unor ample 
periegheze şi săpături pe care ne hoblrâsem să le întreprindem citiva ani la rând, pentru a 
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"bute·· k.Jiomelru cu kilometru Oltenia, începând de la Dunare, în vederea unei cuprinzătoare 
ID<·rări despre preistoria Olteniei. Precum se ştie, Plopşor era oltean get- beget, iar eu eram 
pe jumătate oltean, tatal meu tiind născut în comuna Busu din judetul Mehedinti (sau Dolj?), 
la baza hotărarii noastre li ind deci şi un pic de "regionalism", ceea ce mi se pare ca destul 
de liresc. 

Ca atătea alte planuri pe care şi le fac oamenii, nici acesta n-a putut li dus la 
îndeplinire. Totuşi în 1942, 1943 şi în parte şi în 1944 am străbătut împreună toată zona 
băllilor Dunării, de la Dăbuleni (în fostul judet Romanati) şi până la Ostrovul Mare (în 
judetul Mehedinti), făcând şi sondaje şi identilicând zeci de puncte arheologice. De la un sat 
la altul mergeam cu maşinuta lui Plopşor, cumpărată de el în 1939 de la un refugiat polonez. 
Băl!ile le cutreieram in bărci, iar pe unde nu erau nici drumuri bune de maşină, nici băl!i, 
mergeam per pedes. De fapt, intram cu maşina şi prin locuri imposibile, împotmolindu-ne 
mereu şi punând umărul să o scoatem din băltoace, iar alteori îmbrăcând-o într-o adevărată 
mantie albă de praf, de care nid noi, in maşină, nu eram scutiti. Conducea când Plopşor, când 
unul dintre b:iielii lui, care ne insoteau cu schimbul, mergând aşa aproape din zori până 
înspre înnoptat, să vedem şi să găsim cât mai multe lucruri şi cioburi. Aceste luni petrecute 
cu Plopşor în 1942 şi 1943 - şi în parte şi în 1944 - în sudul Olteniei au fost printre cele mai 
plăcute din întreaga mea activitate arheologica şi, in orice caz, cele mai plăcute de pănă 
atunci. 

La surprizele prilejuite de varietatea locurilor străbătute, de frumusetea şi interesul 
descoperirilor, se adăugau şi acelea pricinuite de faptul că Plopşor cunoştea şi era cunoscut, 
in special în judetul Dolj şi în judetele vecine, de mii de oameni. La tot pasul oprea maşina 
să dea binete cuiva şi să mai schimbe o vorbă. In liecare sat găseam numaidecât loc de popas, 
cu masă îmbelşugată (şi nelipsite tuici) şi cameră bună pentru noapte; pretutindeni eram 
primiti cu bucurie şi abia eram lăsali să plecăm. Plopşor făcuse şi politică, tiind cunoscut şi 
pretuit de toată lumea, cu toate că, în general, era destul de bătăios. Ba uneori oprea maşina 
să mai schimbe câteva cuvinte cu vreun "'bulibaşa",chiar pe limba acestuia, fiindcă Plopşor 
învătase să vorbească şi !igăneşte. în satul lui erau foarte multi ''romi" şi toate muncile 
agricole de pe moşia părintească le făcea cu ei, de la aceştia învătând să vorbească bine limba 
lor. Probabil însă că tot de la ei invătase să vorbească foarte "pe şleau", obicei pe care nu 
l-am inteles niciodată şi, din păcate, foarte răspândit. 

Când cineva 1-a întrebat, o dată de ce îşi strică maşina pe toate coclaurile colindate 
împreună cu mine, i-a răspuns că îşi plăteşte o polilă, pentru o vorbi bună spusă de mine unui 
prieten ca să i  se legalizeze actul de cumpărare a maşinii fără prea multe dilicultăli. Fără 
maşină, insă n-am li putut străbate sutele de kilometri cercetati in anii 1942 - 1944. 

Trebuie să spun totuşi că doamna Plopşor, o femeie deosebit de simpatică şi o 
gospodină desăvârşită, nu prea vedea cu ochi buni faptul că îi ''răpeam"mereu sotul de acasă, 
de la "Iară", tocmai in toiul muncilor agric31e de vară. Mă glizduia totuşi împărăteşte 
intotdeauna şi, dacă eu aş li fost un mâncăcios şi un mare amator de vinuri, desigur că aş n 
stat mai mult în satul Plopşor, sau la Craiova, şi In felul acesta n-ar mai li avut de suferit 
gospodăria ••. 

Am Inceput săpăturile la Cirna la 9 august, cu o ecbipă de 8 - 1 O liicăi din sat - cea 
mai rea echipă cu care am lucrat vreodată, în cele cinci decenii de activitate arheologlcă pe 
teren. Toată ziua se certau, lnjurăturile se tineau lant, iar Intregul vocabular era Intesat cu 
cele mal trivlale cuvinte, aruncate fără nici o legaturi cu restul frazelor, multe dintre ele 
nemalauzite de mine nici până atunci, nici după aceea, cu exceptia celorlalte veri când am 
lucrat In sudul Olteniei! M-am Intrebat ce păcatele "păşteau" acolo lnvă!Atorli şi preotul 
satului, efectul "educativ" al prezentei lor dovedindu-se a n cu totul inexistent. 

După o săptămână, exasperat de lenea şi scandalurile lor am renuntat la el; ne-am dus 
duminica In satul vecin, Pl0501, am angajat al li lucrători, oameni In toată li rea şi -In celelalte 
donă saptămânl cât am continuat săpăturile - s-a lucrat cum trebnla. Singurul ce lucrase şi 
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ln•lnte era un tânăr putin şchiop (in 1955, când am revenit la Cirna, l-am găsit secretar al 
ur�•nlzatiei). Era un om liniştit şi, pe lângă munca de pe şantier, ne făcea marele serviciu 
d• • "" sc�la inainte de ivirea zorilor şi ne păstra barca cu care să trecem şi al doilea brat 
•l l•rului. Intr-adevar, liind vara, apele băltilor scazuseră şi lacul Cirna era aproape cu totul 
""l••rat de Balta Nasta (pe malul de sud al căreia era necropola) de o limbă de pământ lată 
d• vreun kilometru. După ce traversam lacul Cirna cu o barcă luată la marginea satului şi 
•tr�hăteam pe jos limba de pământ, aveam nevoie de o altă barcă pentru a ajunge pe malul 
de nord al Băltii Nasta. Dar, când ajungeam noi la malul de nord alacestei bălti, bărcile legate 
In ujun aici fuseseră folosite de alti călători, mai "matinali"ca noi şi, ftreşte, lăsate pe celălalt 
mul. Câteva zile, câte unul dintre năcăii mai curajoşi se dezbrăca şi trecea prin apa nu prea 
•dâncă să ne aducă o barcă, dar vremea · şi desigur şi apa · incepuse să se răcească şi a trebuit 
să renuntăm la acasta solutie. Ba chiar, într-una din zile (inainte de a rezolva problema cu 
tlinărul care se scula cu noaptea in cap şi ne păstra o barcă), nici unul dintre băieti nu mai 
volu să intre în apă, aşa că, am fost nevoiti să o luăm inapoi spre sat; la malul apei ne-am 
lntillnit însă cu preotul Barba, care i-a dojenit pe băieti. Drept urmare, unul dintre năcăi a 
promis că va traversa el lacul in necare diminea!ă să ne aducă o barcA, şi astfel am putut 
ujunge la şantier. Masa de prânz o luam, ftreşte, chiar acolo, mâncând in ftecare zi ouă nerte 
�1 pAsări fripte, eu lnghitind zilnic şi câteva pastile impotriva malariei, In special seara 
rolurile de tântari ntnd mai numeroase şi mai agresive chiar decât acelea pe care le 
cunoscusem la Histria, unde sunt o adevărată pacoste. 

Plopşor a stat mai putin, săpând lângă sat, pe malul lacului, unde a descoperit citeva 
bordeie feudale, iar eu • ajutat de Simion, am săpat la necropolă trei săptămâni lncbelate, 
zi de zi, descoperind in acel an 26 de morminte de incineratie şi câteva vase izolate. Fără 
lndoială că săparea unei necropole, şi mai ales a uneia de inclneratie, cu inventar ceramic 
bogat, este pentru un arheolog una dintre cele mai plăcute activităti de teren. Dar când al 
şi norocul să ne vorba de o necropolă a splendidei culturi Gârla-Cirna (cum am socotit 
justiftcat să-i spun acestei culturi, în 1956, după epuizarea necropolei, deoarece de la Gârla 
Mare nu se cunosc decât câteva cioburi), satisfactia sporeşte ... In proportie geometrică. 

De indatâ ce se ivea capacul sau partea superioară a unei urne, spuneam lucrătorilor 
să continuie lucrul la o oarecare distantă, iar noi, cu cutitaşele (Inci nu aveam şpaclurl) 
curătam de zor urna şi celelalte vase, până ajungeam aproape la baza ei. Este uşor de IU�eles 
ce emotie aveam in clipa când se ivea capacul unei urne şi "1păcluiam" · cu sunetul la gurA 
· cum se spune • să văd ce mai contine mormântul. 

Deseneam apoi in carnet mormântul aşa cum se ana, inainte de a-1 demonta (pe atunci 
nu aveam aparat de fotograftat, dar Dardu Plopşor venea destul de des şi a făcut citeva 
fotogrant foarte reuşite). Când am degajat primul mormânt din cele ce contineau şi câte o 
statuetă (prima găsită in situ din exceptionala colectie pe care a dat-o această necropoiA, In 
fapt cea mai frumoasa colectie similară din necropolele acestei culturi), de sub capacul urnei 
nu ieşea decât jumătatea ei inferioară şi nu ne puteam da seama ce fel de ••• vas putea n acesta, 
aşezat cu gura In jos, rochia clopot confundându-se cu gura unui văscior. Abia după ce am 
curătat şi degajat mai mult "mormântul", mi-am dat seama, lncântat, că acest presupus 
viselor era o statuet.ă, deosebit de bogat decorată. Este chiar statueta despre care • de citiva 
ani incoace (cam de prin 1975) · o  tânară impostoare s05line că. .. a citit nu §do ce Imnuri 
inchinate unei zeite, căci detaliile decorulni n-ar n, după ea, decât literele unor cuvinte. In 
aceeaşi campanie am mai găsit lncă două statuete intregi de acelaşi tip; ImpreunA cu aceea 
achizitionată cu un an Inainte de Plopşor, o datâ cu vasele despre care am amintit, m-am 
Intors la Bucureşti cu patru statuete minunate. 

Când le-am despachetat In cancelarla Muzeului nostru şi le-am qezat '1n pkloare' 
pe birou, toli colegii au scos exclamatii de admiratie. Numai Nestor, ca sA-şi arate marea 
"1tllnt.A", a Intrebat cu softclent.A: "Ştii dumneata ce al aleea? . la care i·am rlispDDS prompt: 
"Nu, deloc, aştept sA-mi spoi dumneata!" Ca şi cum eu o-aş n putut vedea cblar din clipa 
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drM'UJK'rlrll lor ce piese exceptionale găsisem, atât din punct de vedere artistic cât şi din punct 
d. vedere şthntllic. De altfel, chiar multe dintre urnele şi celelalte vase ale inventarelor 
fun.rYre descoperite - şi in special capacele - străchini şi unele căni - erau splendid de�orate 
ti lncrustate cu alb, recolta noastră nind astfel foarte pretioasă. Ea justifica Intru totul 
rfurturile făcute şi compensa conditiile grele de lucru şi ... intepăturile tântarilor. 

Am făcut atunci şi un sondaj pe Măgura Tom ii, anată destul de aproape de necropolă, 
descoperind cel mai vechi mormânt de incineratie din tara noastră (apartinind culturii 
t:otofeni). in ceea ce priveşte necropola din epoca bronzului, In 1942 i-am putut preciza 
limitele spre est şi vest, limita de nord nind indicată chiar de malul băltii. E adevărat că, la 
inceput, am mai săpat şi spre sud - se cam terminaseră fondurile - dar, bănuind că necropolă 
se mai intinde şi in această directie, am revenit In 1955 şi am mai descoperit cam optzeci de 
morminte, iar In 1956 am "epuizat" cu adevarat tot ceea ce se mai păstrase din această 
ex<eptională necropolă, dezvelind in tota1 116 morminte. Zilele se scurgeau Intr o() activitate 
febrilă, in 1942, fiind ajutat numai de Simion (de foarte mare folos la impachetarea vaselor); 
trebuia să mă impart uneori In două- trei locuri odată şi, cu toată arşita soarelui şi cu toate 
atacurile !ântarilor, când se apropia ora Intoarcerii In sat, ne simteam răsplătiti pentru 
eforturile depuse. Li preajma noastră pescarii arllncau zi de zi năvoadele, trăgându-le apoi 
la mal încărcate de peşti; pe cer - spre sfârşitul lui august - berzele făceau repetitii pentru 
zborul de plecare, in formatiile unghiulare specifice. La venire şi la plecare, "călătoriile " 
cu barca erau odihnitoare, privirile noastre cuprinzănd până departe intinderea apelor şi 
pădurile din baltă, iar starea noastră de spirit era acum cum nu se poate mai bună. 

Nu e mai putin adevărat, lnsă, că Simion avea o frică innăscută de apă, temându-se 
In permanentă câ se răstoarnă barca. Lucrătorii noştri simtiseră această slăbiciune şi, când 
ne anam chiar in mijlocul lacului, începeau să legene barca,.mai- mai să intre apa In ea, până 
ce chiotele de spaimă şi apostrofele lui Simion mă determinau să intervin şi să spun 
lucrătorilor să lnceteze. 

în fiecare :ti făceam, la prănz, câte o baie deşi - din pricina nămolului de la mal -
trebuia să mă duc cu barca mai in larg şi de acolo să intru in apă. Suitul in barcâ devenea 
insă o adevărată problemă, deoarece - când mă apucam cu mâinile de marginea ei - barca 
se apleca foarte tare, fiind gata- gata să se răstoarne. Baia răcoritoare (la care Simion nu s
a incumetat niciodată!) era lnsă Intr-adevăr binefăcătoare, in cursul unei activităti de opt ore 
de lucru pe arşita unui soare nemilos de august. 

în cele trei săptămâni cât am stat atunci la Clrna, o singură dată Simion a făcut o 
boacană, intro() duminică trăgând .,a măsea" cam multe tuici şi împleticindu-se; după ce l
am certat şi o-am vorbit cu el trei zile (nici măcar la cină, când stăteam fată In fată la aceeaşi 
masă, am socotit că l-am pedepsit destul, iar el nu a mai repetat greşeala decât peste un an, 
In timpul săpăturilor noastre de la RasL 

Findcă am vorbit de Rast, este locul să amintesc că, intr o() seară, la Cârna, In timp ce 
luam cina şi cu Plopşor, un locuitor din Rast, anat in trecere şi anând că umblăm după ... 
ciob uri, ne-a spus că In satul lui s-a descoperit o "păpuşă neagră de piatră" şi ne-a promis 
că neo() aduce. Şi, intr-adevăr, peste câteva zile, ne-a adus o statuetă fragmentară, dar de lut 
ars, nu de piatră; era cenuşie - negricioasă, având decor meandric inclzat pe corp. Ne-a 
povestit că s-ar n descoperit pe malul Dunării, unde apele au scos la mal - In timpul 
"zăporului" şi inundatiei din luna februarie a acelui an - puzderie de oale sparte şi de pietre. 
Chiar dacă o-ar n fost vor ha decât de descoperirea statuetei, noi tot ne-am n dus să facem 
o cercetare la fata locului, dar - după această informatie promitătoare - In duminica 
următoare ne-am grăbit să pornim cu maşinuta la Rast şi de acolo "In baltă", unde ni se 
spusese că se găsiseră cioburile cn pricina. 

AJunşi la locnl indicat, nici nu ne venea să ne credem ochilor ce vedeam pe malul Glrlel 
Tlfarnlni şi In special la ''coada" gârlei, pe o suprafată de multe sute (poate chiar mii) de 
metri pătraJI, se afla nn strat gros de ciob uri şi de pietre de râu, in mijlocul cărora taDtonlerul 
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din Wlt lnstalase câteva ciururi, alţgând astfel cioburile şi pietrele mai mari, pentru a le folosi 
la ''pietruit" şoseaua (se ştie că în sudul Olteniei nu există piatră, iar serviciul judetean al 
drumurilor nu se prea grăbea să-i trimită piatră). Cantonierul găsise şi vase intregi şi chiar 
allltuete - unele se anau lângă unul dintre ciururi, altele la el acasă şi altele la fratele lui, 
untonler şi el în comuna vacină, Ghidici. 

Ne-am dus desigur la el acasă şi ne-a dat vreo douăzeci de statuete fragmentare şi 
cit•v• vase. Printre statuete se ana şi un fragment de statuetă zoomorfă de aragonit, pe care 
l'lop�r 1-a aruncat cât colo, crezând că provine de la vreo călimară modernă. 

Am ridicat-o, m-am uitat cu atentie la ea şi am pus-o în buzunar, amindndu-mi că 
văzusem unele piese similare ilustrate intr-unul din volumele arheologului iugoslav M.M. 
Vasle despre săpăturile de la Vinca; şi nu m-am înşelat; într-adevăr, asemenea statuete 
capete schematizate de animale (câini?) - sunt frecvente in cultura Vinca, iar fragmentul 
contraversat aparţinea unei asemenea piese. 

lncărcând toată ''recolta"ln maşină, am pornit spre Ghidici, de unde am luat câteva 
leei de statuete şi mai putine vase. Toate acestea, împreună cu ceea ce văzusem In profilul 
malului Gârlei Ţifarului, ne-au determinat să plănuim să intreprindem aici săpături, plan 
pe care l-am realizat, după cum se va vedea mai jos. 

După încheierea săpăturilor de la Cârna, spre sfârşitul lui august, am poposit două 
dle in satul Seaca de Câmpie, unde am sapat două movile. Intre acest sat şi Măceşu - adică 
pe citiva zeci de kilometri In lung şi câţiva kilometri in lat - sunt presărate sute de movile, 
unele mai mici, dar altele cu adevărat impresionante prin dimensiunile lor, noi nind In cbip 
firesc dornici să anam din ce epocă datează. Totuşi, banii fiind spre sfârşlte, am ales două 
movile mici din marginea satului Seaca de Câmpie, deschizând in fiecare câte o casetă mare, 
In mijloc. in amândouă movilele am descoperit câte două morminte, unul mai vechi (peste 
care fusese ridicată movila), şi altul secundar, mai târziu; mormintele erau de inhumatie, 
Kheletele fiind pe spate, dar chircite şi cu genunchii ridicati in sus. Lângă mormântul nrl. 
din movila 1 se ana un fund de ulcică cu un bulgăre de ocru roşu, indicându-ne că movilele 
dateau din perioada de tranzitie de la sf"arşitul eneoliticului spre inceputul Epocii bronzului. 
Din păcate, în afară de aceste două movile, n-am mai avut posiblilalea să săpăm decât alte 
două, in 1950, lângă Rast; ele au confirmat insă incadrarea cronologică a celor de la Seaca 
şi a intregii mari necropole din care făceau parte; din păcate, de atunci problema tumulllor 
numeroşi din unele regiuni ale lăril noastre a fost aproape total lăsată in părăsire, fapt 
justificat intr-o oarecare măsură, deoarece săparea unei movile mari cere timp şi mal ales 
multi bani. 

La Seaca de Cimple am fost găzduit! la conacul proprietarului de atunci - un anume 
Florescu - gras şi mâncăcios; ne-a ospătat şi pe noi din plin, povestindu-ne cum familia se 
asunsese In pivnita cu gratii la ferestre, In timpul răscoalei din 1907, el nlnd gata - gata să 
plăteasci cu viata nemiloasă exploatare. Felul cum trăia el in 1942- in plin război, cind lumea 
suferea de atitea lipsuri - era o mare sftdare. De ce n-or n Inteles niciodată unii oameni că 
toate aceste abuzuri au un soroc şi se răzbună crunt?! 

Deoarece In primăvara anulul l938, prefectura judeţului Arad trimisese muzeului un 
vas de lut continind citeva miel obiecte de aur, llcând parte dintr-un colier, descoperite In 
Slltul Rovine. In 1943 am profitat de faptul că în acelaşi an, Dorin Incepuse săpituri In 
vestltatea aşezare Peclca, din apropiere şi ne-am dus acolo, fără a reuşi totnşl să aflAm detalii 
suplimentare asupra locului şi conditiilor de descoperire a micului tezaur. De aceea n-am 
putut afla dacă micul tezaur provenea chiar din aşezarea diu Europa bronzului de lingi sat, 
dar l-am publicat şi l-am da tai corect (In special pe baza viiSlllul) In perioada miJlocie a epocii 
bronzului (respectiv, dupA cronologia Relnecke, In perioada 8). 

Toată toamua anulul l94l am lucrat de zor la slslematizarea materialelor Ilustrative 
pentru planşele lucrArii preotului Matasă despre săpiturlle Sllle de la Frumuşlca şi totodată 
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am lnc•pul oludlrru - In vederea publicării lor in Dacia - a materialelor rezultate din cele 
lni iCurle campanii de �pllturi de la Traian. Adunam încă de atunci manuscrisele pentru 
un nou volum dublu din Dacia, In ceea ce priveşle Frumuşica, textul era prea lung şi planşele 
<pe•le 100) prea mulle pentru a putea fi publicate în Dacia, aşa încât doream� le revăd, spre 
a le llpirl lnlr-un volum din "Biblioteca Muzeului National de Antichităti," pe care o initiam 
chiar In anul acela cu un volum al lui Grigore Florescu, intitulat 1 Monumenli funerari romani 
delia Dacia inferiore. 

Este adevărat că textul pllrintelui Malasă (el a murit acum două zile la Piatra Neamt, 
In vârstă de peste 92 de ani, după o vială in care a realizat, într-adevăr, un lucru demn de 
lolltă lauda - Muzeul de Arheologie din Piatra) avea multe lipsuri şi continea şi afirmatii de
a dreptul absurde (nega orice legătură între fazele Cucuteni A, A-B şi B, adoptănd astfel o 
părere a lui 1. Nestor). Dar materialele erau foarte importante şi doream să le public în 
colectia amintită. Din păcate, insă, după ce făcusem o bună parte din munca de sistematizare, 
anumite lmprejurărî de la inceputul lui 1943 (despre care voi aminti pe scurt ceva mai 
departe) m-au împiedicat să termin această muncă iar autorul, temându-se că noi vom 
întârzia prea mult, i-a dat lucrarea lui C.C. Ciurescu, care, a publicat-o în 1946. 

În cursul aceluiaşi an, 1942 (sau aventual în cursul verii următoare, dar data precisă 
nu are prea mare importantă şi poate fu controlată în dosarele muzeului), au fost aduse la 
muzeul nostru, de la Odesa, foarte multe vase greceşti - unele pentru a fi "păstrate la adăpost 
de riscurile războiului", dar altele cu intentia de a fi încorporate colecliilor noastre, 
împreună cu alte piese arheologice de la acelaşi muzeu. Unele dintre ele proveneau din 
provincia dintre Prut şi Nistru, putând exista astfel o anumită justificare pentru aducerea 
lor la Bucureşti, dar celelalte - şi în special vasele greceşti descoperite lângă Odesa - nu avea 
ce cauta la noi. Aşa hotărâse insă administratia instalată de Antonescu la Odesa, iar cei 
mobilizati la ''Comisia de recuperare" de acolo trebuiseră să execute, ca militarii, ordinul 
primiL 

Pentru a putea păstra aceste colectii în conditii optime, am cerut şi obtinut fondurile 
necesare (cred 100.000 lei). S-au executat două mari vitrine (numite apoi "mamutii"1 de către 
personalul muzeului, nind intr-adevar mari, dar în acelaşi timp şi foarte bune). In aceste 
vitrine, instalate în cele două săli mari de la parterul muzeului, am expus majoritatea vaselor 
greceşti. Era într-adevăr o colectie foarte frumoasă şi, pentru a o salva de !a bom bardamentele 
aeriene, atunci când ne-am evacuat, in 1944, la Deva, am luat-o cu noi. In felul acesta - când 
mai târziu s-a procedat la restituirea "capturilor" - au putut fi redate, în cea mai bună stare 
şi fără nici o lipsă, toate piesele aduse de la Odesa. 

La stăruinlele prietenului Grigore Florescu, tot în acel an l-am numit secretar al 
muzeului pe un fost elev al lui, Expectatus Bujor; din păcate acesta n-a prea lucrat efectiv 
in anii aceia, nind mereu mobilizat; atunci s-a şi îmbolnăvit destul de serios de piept. 

In toamnă - dacă nu chiar in primăvara precedentă - obtinusem crea':_ea unui post de 
asistent la muzeu şi fusese ocupat prin concurs !inul după toate prevederile legii lnvă!ământului 
superior, de Mircea Petrescu - Dimbovila, tânăr pasionat de arheologie; pe atunci mi s-a 
părut putin cam împrăştiat, dar era foarte harnic. Fusese elevul lui Andriesescu la 
Universitate - şi chiar "asistent onorfic" al acestuia - şi discipol pe şantier al lui Nestor, la 
Monteoru. 

Din comisia pentru concurs au făcut parte profesorul Th. Sauciuc - Săveano 
(preşedinte) şi Andrieşescu şi eu (membrii). Felul oarecum nesistematic în care răspundea 
Petrescu - Dimbovita la întrebări 1-a cam nemultumit pe profesorul Sauciuc - Săveanu, şi el 
n-a vrut să-i dea mai mult de 18 (notă pe care i-am dat-o şi eu), dar Andrieşescu i-a dat 19, 
spunând că are mare Incredere in elevul său, iar acesta a dovedit că o merită prin toată 
activitatea lui. După, sau putin inaintea concursului, intr-o discutie avută cu Nestor in 
cancelaria mea, am inteles că el voia să-I considere pe Dimbovita ca propriul sau asistent şi 
i-am spus: "Să fim inteleşi, Dimbovita va fi asistentul muzeului, nu al dumitale personal". 
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S-a uitat mirat la mine, n-a răspuns nimic şi a plecat supărat. 
Cu prilejul acestui concurs, Andrieşescu păşea pentru prima oarA, dupA mal bine de 

7 ani, in muzeu. lntrând In sălile de la parter, s-a uitat surprins la vitrine (unele erau luminate 
rlrclrlc In interior) şi n-a putut să-şi stăpânească o exclamatie de apreciere ravorablll şi chiar 
dr multumire. Iar după concurs, am orerit comisiei şi colegilor o mică ''tratatle", •:u acest 
prilej arătând oaspetilor cele patru statuete de la Cârna şi stârnindu-le admiratia. 

Credeam In relul acesta că Andrieşescu va relua colaborarea cu muzeul şlln primul 
rind cu Dacia, mai ales că ştia roarte bine că nici unul dintre noi nu avea vreo vină când el 
1,1 dAduse demisia in 1935. Metaxa sustinea însă, şi atunci, şi a repetat şi cu alte prilejuri, eli 
Andrieşescu se aştepta ca noi să racem un gest de solidarizare cu el şi să ne dăm toţi demisia; 
nu cred insă eli s-a putut gândi la acest gest din partea noastră; el era proresor universitar, 
Iar noi nu aveam alt post ştiintinc decât acela de la muzeu; chiar dacă am n vrut, nu puteam 
urma g_estul lui. 

In toamna aceea - sau ceva mai târziu - doamna Vulpe, numită proresoară la Şcoala 
de Beile Arte de la laşi · unde Radu era proresor universitar din 1939 · şi-a dai demisia de 
la Muzeu. Am cerut ministerului numirea lui Gheorghe Şteran in acest post; din 1939 el era 
asistent la epigralia greacă, la catedra lui Scarlat Lamhrino de la Universitate, şi astrel 
numirea s-a aprobat rără concurs, deoarece el işi luase doctoratul incă de multi ani, nind 
asistent definitiv şi lntrunind astrel conditiile spre a li numit director şer de lucrari. Şi-a 
păstrat insă şi postul de asistent la Universitate. Tot cam atunci am reuşit să obtinem incă 
un post de şer de lucrări. La concurs s-a prezentat Dumitru Tudor, in rata aceleaşi comisii 
numită mai inainte pentru concursul lui Dimbovita. La proba practică · s-a cerut să ne arate 
criteriile şi modalitătile inventarierii obiectivelor de muzeu · Tudor ocolea mereu _răspunsul 
corect, deşi evident că ştia despre ce este vorba, iar In cele din urmă comisia i-a dat nota 
minimă (18), fiind numit şer de lucrari. Până atunci rusese proresor şi apoi director la liceul 
"Mihai Viteazu" din Bucureşti, dar publicase un număr mare de lucrari. Dintre acestea, una 
trata problema Malvei şi intrase intr-o polemică cu Daicoviciu; în cele din urmă acesta i-a 
dat o replică roarte dură, în genul lui obişnuit. in timpul concursului, proresorul Saucluc • 

SAveanu i-a cerut lui Tudor să-şi exprime punctul de vedere in problema care-I supărase pe 
Daicoviciu, dând loc la o discutie destul de lungă. Nostim este că până astăzi (noiembrie 1971), 
cei doi combatanti au rămas fiecare la punctul lor de vedere: unul aducând in discutie noi 
descoperiri, iar altul noi argumente. Chiar acum câteva zile, Tud�r, mi-a spus că o nouă 
descoperire epigrafică din Arrica îi dădea lui dreptate, după ce acum un an sau doi o altă 
descoperire din Spania ar li dovedit acelaşi lucru. Mi-e greu să spun cine are dreptate, nefiind 
specialist in problemele Daciei romane şi ale imperiului, dar înclin să cred că datele eldstente 
ar li de partea tezei lui Tudor. Oricum, atunci Daicoviciu s-a cam supărat pe noi ''cei de la 
muzeu" că l-am promovat pe Tudor şi mi-a trimis o scrisoare destul de acră, cu câteva ironii 
usturătoare. 

La inceputul lui 1943, am primit un nou ordin de mobilizare şi de prezentare urgentă 
la Regimentul 1 Dorobanti, din Craiova, spre a li trimis pe rront. Licercările de a-1 anula şi 
pe acesta au eşuat şi astrel m-am dus la Craiova, nedorind să fiu dai dezertor. Acolo am rAcul 
apel la Plopşor sa-i ceară comandantului pArtii sedentare a regimentului să nu mă trimită 
imediat pe linia intâi, eu fiind cu totul neinstruit. De altrel, la Bucureşti mi se promisese că 
se vor race demersurile necesare pentru anularea ''ordinului special". Nu s-a schimbat insă 
nimic, iar eu am rost incadrat in compania 15 ''de reabilitare", cu hoţii dr drept comun, dar 
şi cu alti intelectuali, fiind duşi de vreo două ori la exercitiile dr trageri cu arma, chipurile 
să ştim cum să-i împuşcăm pe duşmani. Am dormit câteva nopti in cancelaria companiei, 
ImpreunA cu l'urierii; constatând că mă umplusem de păduchi, m-am "descazarmat" pe cont 
propriu, inchiriind o cameră pe o ulitA de lângă regiment (ieşeam şi intram In curtea 
regimentului printr-o spărtură a gardului). Iar mâncarea fiind de cele mai multe ori cu totul 
nepotrivită (ca să nu spun altrel), luam masa - cu unul sau altul dintre tovaraşll de la 
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"reabilitare" - la o cârciumă din imediata apropiere; mai intotdeauna ouă şi diferite 
salamuri prăjite - nefiind astfel de mirare câ mai târziu am suferit consecintele acestui 
''regim". . 

In dlminea!a zilei de 24 ianuarie trebuia să fim to!i echipati pentru front şi să fim 
trimişi cât de curând drept "carne de tun". M-am dus in clădirea principală a regimentulul, 
rugându-1 pe planton să comunice maiorului Mărăşescu, comandantul părtii sedentare, că
I rog să mă primescă; plantonul mi-a spus să aştept, inăuntru fiind chiar locotenentul (de 
rezervă) comandant al companiei noastre. Când a ieşit el şi eu voiam să intru in biroul 
maiorului, locotenentul m-a intrebat ce vreau şi mi-a spus cu un ton foarte liniştit; "Lasă asta, 
vino cu mine". Cu toate insistentele mele, nu m-a lăsat să Intru şi, ieşind In curte, mi-a spus: 
"A venit ordin de la divizie să nu mai plece nimeni spre front şi n-ai ce să mal vorbeşti ca 
maiorul". 

Se intâmplase dezastrul de la Cotul Donului şi probabil numai datoritâ acestui fapt 
am scapat cu viată. 

Lunile următoare - până la demobilizare (pe la Inceputul lui mai) - au trecut fări 
apasare imediati a primejdiei de a fi "reabilităti" prin trimiterea pe rronl în linia intâi, dar 
cu toate neplăcerile inerente - la vârsta mea - vietii 'tie cazarmă, chiar dacă in rapt noi ne 
descazarmasem clandestin ... Noul comandant al companiei, un tânăr sublocotenent activ 
venit de la regimentul de gardă din Bucureşti, rără să fie un om rău, era milităros nevoie mare 
şi se purta cu noi, oameni cu mult mai în vârstă decât el (ca să nu mai vorbesc de situatia din 
"civilie") ca şi cum am fi rost nişte tineri recruti, tutuindu-ne şi bruscându-ne. 

Duminicile le petrecem in familia lui Plopşor sau la un doctor (al cărui nume imi 
scapă), prieten bun al lui ; uneori ne retinea seara la masă. In primăvară am rost mutati de 
la cazarma regimentulul la unele barilci din lunea Jiului, unde via!& era mai plăcută, fiind 
mai mult in natură- deşi bineinteles curând ne-am "descazarmat"şi aici, inchirlnd impreună 
cu alti trei tovarăşi de surerintă o camerA In mahalaua - sat vecină. 

Pe când ne anam aici, a venit să mii vadA Daicoviciu; lntorcându-se la Sibiu de la 
Bucureşti (unde fusese la primirea lui Gluseppe Lugli, acum profesor titular la Universitatea 
din Roma şi ales membru corespondent - sau de onoare - al Academiei Române), s-a abătut 
special până la Craiova să discute cu mine problema eventualei succesiuni a lui Andrieseşcu 
la catedrA. Încă din 1939, acesta se imbolnăvise de cancer (nu ştiu dacă şi el ştia sau nu ce 
lnseamnă tumoarea de la baza inrerioară a nasului, dar se dusese şi la Paris pentru tratament 
cu raze, in urma căruia surerlse şi unele arsuri). Când l-am văzut o dală prin 1941, nega cu 
lnverşunare că ar avea cancer, spunând că aceasta ar fi una dintre "inramiile" lui Tzigara 
Samurcaş şi că el are numai "un polip rebel", cum i-au precizat specialiştii de la Paris. Din 
păcate, afirmatiile lui Tzigara - Samurcaş erau exacte şi, după cum se ştie, Andrieşescu a 
murit In toamna lui 1947, după o surerintă cumplită. Simion Barta, care locuia la 
Andrieşescu, li povestea Hortansei că in ultimul timp aproape nu mai recunoştea pe nimeni. 

Revenind lnsă la vizita lui Daicoviciu la Craiova (obtinuse cu greu voie de la 
comandantul companiei să stăm de vorbă un ceas-două, el neputând rămâne pânll seara, 
când noi ne ••. descazarmasem); m-a Intrebat cum văd lucrurile In problema pentru care se 
abătuse din drum. In faza lntâl, spunea el, potrivit legii, se pol face transferări de alte 
unlversltâtl - şl ln acest caz el nu va avea nici un rol, decizia fiind de competen!a exclusivA 
a consiliului racullătii respective. Dacă lnsă nu se va hotârl transrerarea lui Vulpe de la laşi, 
atunci el, Daicoviciu, va face In chip firesc parte din comisia ce avea· să decidă numirea altui 
specialist, chiar dacă acesta nu era lncă proresor titular. Voia să ştie dacă, In această 
eventualitate, eu doresc să mă susjină. 

l-am răspuns că - deşi socotesc că activitatea mea m-ar indreptâti să ocup catedra de 
arheologie, fiind echivalent - in calitate de director al muzeului, din punctul de vedere al 
salariului şi al gradatiilor, cu un proresor plin, cred că ar fi preferabil să-I propună şi să-I 
voteze pe Grigore Florescu, de ani de zile conferentiar definitiv şi rără altă şansă să devină 
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prufrsor titular. Ulterior, am continuat, nu mă Indoiesc că Gri1ore v. propune el lnsnşl 
oclndarea catedrei, spre a se reveni la cele două catedre contoplte prin leaea din 1938, el 
putind rămâne profesor de arheologie clasică şi eu putind deveni profHOr la catedra de 
arhwlogie preistoricA. 

Daicoviciu a rămas putin surprins de punctul meu de vedere, dar a predzat d va face 
cum spun eu şi ne-am despărjit; lmprejurărlle au uitat că toată această dbcutle era o 
anticipatie rări obiect. 

După demobilizare, tinind seama de raptul că experienta de la Cârna arAtase d, In 
rona băltilor Dunării, nu se pot race săpături decât cel mal devreme In luna BURUSt, când scad 
apele, am prererat să rac cu Hortansa In Iulie unele cercetări in zona de dealuri a Judetului 
Ruzău,lntre localitătile Bălăneşti şi Brăeşti. ln această ultimă localitate, prietenii Broşteanu 
aveau o proprietate, moştenită de la tatăl Sandel, şl lşl construlseră o vilă foarte rrumoasă 
. astăzi dispensarul comunal. Zona aceea este foarte accidentată, unele dealuri rldlcindu
oe până peste 800 metri lnăltime, Iar periRhezele pentru identincarea aşezirllor preistorice 
rrau destul de grele. Am descoperit totuşi câteva aşezilrl, situate pe piscuri foarte abrupte 
ti In pantă, expuse tuturor vânturllor şi ne Intrebam mereu cum lşl puteau face oamenii 
aşezări tocmai acolo. Una dintre aceste aşezirl era chiar pe un fel de stincA-platou, cu 
suprafata lnclinată; de pe partea mai lnaltă a el privirea cuprindea o regiune foarte Intinsi, 
ceea ce mi se părea a fi singura explicatie valabilă pentru alegerea unul asemenea loc. ŞI alei 
şi in alte puncte am găsit cloburi de tip Monteoru, dar era vădit că stratul de culturi fusese 
aproape cu totul ros şi spulberat de ploi şi de vânturi. Am preferat deci să facem un sondaj 
chiar in livezile satului Băllineşti, anate deasupra proprietătli unul negustor la care am 
locuit. Eu am rAmas numai o zi, Hortansa, ajutată de Simion, continuind săpăturlle cam 
două săptămâni şi descoperind resturile unei aşezliri eneolitice, lncadrată ulterior aspectului 
Aldeni al culturii Gumelnita. Printre altele, am găsit un craniu izolat, vopsit cu roşu, despre 
care am amintit Intr-un studiu (sau cronică?) dedicat acestor practici rituale, dar a publicat 
numai un raport pr�llminar, nu un studiu detaliat al rezultatelor obtinute prin aceste 
săpături. 

In cursul acestei veri m-a vizitat la muzeu Emil Condurachi, profesor la Şcoala 
Superioară de Arhivistică din Bucureşti şi fost membru al Şcolii române din Roma, 
spunându-mi că ar dori să intreprindA săpături la Troesmis şi să 1 se dea aprobarea şi 
rondurile necesare. Mi s-a părut foarte firesc ca un profesor de arheologie . de altfel, Inainte 
de a veni la Bucureşti, el rusese asistent la catedra de arheologie de la laşi -să lucreze pe teren, 
şi i-am aprobat imediat rondurile necesare, in ciuda opozitiej lui Nestor. 

Intreaga activitate a profesorului Condurachi In cei 15 ani când a condus Institutul 
de Arheologie, a dovedit cu prisosintă că merita increderea pe care l-am acordat-o atunci. 

Toţi foştii lui studenti cu care am stat de vorbă mi-au spus că este un profesor eliCe lent, 
lectiile lui nind nu numai rrumoase, dar şi cu mult miez, dovedind ample lecturi şi perfectă 
cunoaştere atât a istoriei antice clasice, greco-romane, cât şi a aceleia a Orientului Apropiat. 
Este un bun vorbitor, oricine 1-a ascultat la conferinte, congrese şi chiar la televiziune a putut 
admira uşurinta cu care se exprimă şi căldura cu care expune subiectele tratate, cildur'- pe 
care o transmite şi auditoriului. A făcut o adevărată şcoală cu studentii săi dornici să de 
dedice arheologiei şi treptat a încadrat la Institut un număr destul de mare dintre absolventi 
Facultătii de istorie ce se interesau de arheologie şi făcuseră practică pe diferitele şantiere, 
cei mai multi nind astăzi cercetători incercati în domeniile lor de activitate. Prin memoriile 
sale bine documentate, inaintare forurilor de conducere, Condurachi a obtinut aprobarea 
necesară pentru reaparitia anuarului Dacia. Pe altă parte, şi celelalte publicatii ale 
institutului' au apărut cu regularitate în conditii grafice excelente, continind Importante 
contributii şi sporind prestigiul arheologiei româneşti în cercurile specialiştilor strAini. 

La conducerea şantierului Histria a obtinut, de asemenea, rezultate de valoare, 
organizând cercetarea unor sectoare intra şi extra morale, în care până atunci nu se filcuseră 
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cercetări temeinice. S-a dezvelit în felul acesta ''zona sacră" a vechilor temple greceşti ca şi 
zona constructiilor monumentale din secolul al VI-lea al erei noastre (în cetate), s-au 
identificat şi săpat alte trei incinte de ziduri - una arhaică, alta elenistică şi alta romană; s
a cercetat şi cartierul vechi ce data din primele secole ale cetătii, trecându-se şi la săparea 
sistematică a necropolei tumulare din vecinătate - ca să nu citez decât unele dintre obiectivele 
avute In vedere, toate permitând inmultirea datelor istorice cu privire la cele mai bine de zece 
secole cât a nintat această importantă cetete, întemeiată de coloniştii din Milet, în secolul VD 
i.e.n., pe malul actualului lac Sinoe. 

Tot in aceeaşi vară, George Cantacuzino (fiul ''Didinei"), despre care cred că am mai 
amintit, a venit la muzeu să solicite o autorizatie pentru sondaj în valul transalutan, de 
pământ, din judetul Teleorman, pe teritoriul comunei Băneasa, cu banii săi. A fost prima lui 
activitate de teren, dusă de altfel la bun sfârşit In chip onorabil, teoretic el nenind deloc străin 
de aceste probleme, căci era conferentiar definitiv la Universitate. 

La Inceputul lunii august am plecat la Craiova cu Simion şi cu un student (Mănescu), 
repartizat de Andrieşescu pentru practică arheologică (despre acest student n-am mai auzit 
niciodată de atunci). De la Craiova am continuat drumul cu Plopşor(în maşina lui), colectivul 
nostru ajungind la RasL Ne-am ales gazdă In sat, deşi în felul acesta stăbăteam în fiecare zi 
câtlva kilometri pe potecile ce ocoleau băltile, pentru a ajunge la aşezarea de le malul Gârlii 
Ţifarului, aliată la câteva sute de metri de apele Dunării. Pe malul celălalt al fluviului se 
zăreau clădirile din Lom. Am improvizat pe şantier un fel de colibă, In care abia intram doi 
sau trei, niciodată insă toti patru odată! Noroc că, nind secetă, n-a trebuit să ne adăpostim 
impotriva ploilor. 

Stratul de cultură era destul de adânc şi n-am putut săpa - in cele trei săptămâni cât 
au durat lucrările noastre -'decât două tranşee; una pe malul drept al Gârlei, perpendicular 
fală de malul apei, şi alta pe malul stăng, paralel cu apa. in acelaşi timp, am taluzat malul 
drept al Gir lei pe cea 150 metri lungime - acolo unde apele inundaliei din 1942 spărseseră 
digul făcut Impotriva inundatiilor şi lărgiseră considerabil Gârla, aceasta având acum 
aproape aspectul unei bălti. in felul acesta am verificat şi profilurile tranşeelor noastre. 
Materialele ceramice, mai ales de culoare cenuşie, făceau dovada unei tehnici foarte bune, 
unele dind chiar impresia că ar data din epoca Latene, deşi cele mai multe erau neolitice şi 
destul de fragmentare, iar celelalte obiecte destul de rare. Am găsit insă şi câteva statuete 
detorate In genul aceleia care ne determinase să venim aici. Oricum, s-au putut preciza două 
starturi neolitice principale şi unul intermediar, acesta foarte subtire. in cel de la bază, 
locuintele erau de tip bordel, iar In celelalte era de suprafală. in tranşeea de pe malul stăng 
al apei am descoperit şi o statuetă fragmentară cu două capete; lrnpreună, cu celelalte 
statuete şi cu materialele cer amice - ea ne-a confirmat că aşezarea apartine culturii Vlnca. 

Terminând săpăturile, am plecat cu maşinuta spre Calafat, oprindu-ne In fiecare sat 
ti cercetând lmprejurărlle, pentru a identifica şi a trece pe hartă diferite aşezări şi necropole. 
In preajma satului Tunarl am fAcut câteva sondaje, unul In ceea ce mai rimăsese dintr-o 
aşezare, găsit ciob uri cu decor In valuri - mai degrabă prefeudale, dacât Late ne- şi altul, Intr
un fel de movilă naturală, lunguiată, la suprafata căreia eroziunlle scoaseră la iveală oase 
şi câteva miel obiecte hallstattiene, de bronz, se mai făcuseră lnsă aici tot felul de gropi şi am 
preferat să nu Incepem săpături mal ample. 

La amiază am făcut un foc straşnic şi am fript câtlva pui, Simion fiind cel mal lncântat 
de acest ospăt udat cu vinul adus cu noi. De la Poiana - comună mare, unde - decă nn mă lnşel 
- se ana şi conacul ln care locuise cineva din familia Obrenovlcl - am pornit spre Basarab!, 
sat situat la 6 km de Calafat şi căruia 1-a fost încorporat acum dia punct de vedere 
admiuistrativ. 

in ultimile zile ale perieghezel noastre venise de Ia Craiova şi Rodica Vincenz, 
studentă la Betie Arte, lmpreună cu frumoasa fată a lui Plopşor, Mira, lncă elevi de liceu, 
colectivul uostru mlrludu-se la acest Inceput de septembrie. Popasul la Basarabl era motivat 
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de împrejurarea că, Intr-unul din drumurile lui de la şantier la Craiova, Plopşor - care nu 
rămânea niciodată mai mult de câteva zile In şir pe şantier, rugind mereu acad si vadă cum 
mai merg lucrările agricole şi să o mai liniştească pe doamna Plopşor - observase, Intre şosea 
şi râpa dinspre Dunăre, chiar in marginea satului Basarab!, câteva "ghlghlllel" - cum le 
spunea el -, movile mici, iar noi ne hotărâsem să le săpăm şi să le dezvăluim "secretele". Li 
prima seară, un inimos invălător rerugiat din Ardealul de Nord, ne-a ajutat si găsim Razele, 
începând de a doua zi cele două fete fiind găzduite la propietarul unei miel mori - pe care, 
lireşte, Plopşor il cunoştea! - unde luam loii masa; noi cei laiii dormeam In douA cue datul 
de necăjite, unde nu veneam decăt nop!ile. 

"Ghighilicile" din marginea satului s-au dovedit a li tumuli ballstattlenl, mal toCI cu 
câteva morminte de inhuma!ie, cu scheletele pe spate şi mâinile lntinse de-a lungul corpului; 
unele dintre ele aveau ''inventar" runerar foarte bogat; arme, obiecte de podoabA - in bronz 
şi de lier - precum şi ceramică. Intr-un singur tomul se ana numai un schelet - dar firi cap! 
. având In schimb căteva zeci de obiacte de podoabA; In altele se lngropaserA şi morti din 
vremea nu ştiu cărui război ruso-turc. Li afară de movilele miel, erau acolo şi citeva movlle 
mari, dintre care am săpat parjlal numai două, In care erau lnmormântali şi mulll cre,dnl, 
dintr-o epocă destul de recentă; tumull costruiji de populalia triburilor cu schelete cblrelte 
şi cu ocru, din perioada de tranzilie de la eneolltic la br.onz; ulterior au fost Ingropati In el 
şi câilva ballstattieni. Li aceaşi zonă se ana şi valul de pământ al unei cetilui vechi, despre 
care noi bănuim că aparjlne tot epocii hallstattlene, dar se pare că sipiturile din ultimii ani 
au dovedit că datează din epoca de tranzilie şi ar aparjlne culturii Cotofeni. 

Din pAcate, pe baza ceramicii movilelor specifice hallstattiene, unii arheolog! s-au 
grăbit să dea intregii culturi a perioadei Hallstall C din România numele de "cultura 
Basarabi" (specifică lumii tracice in special de la Nordul DunArii), deşi movllele de la 
Basarabi, prin ritul şi ritualul lor runerar şi prin intregul inventar metalic, sunt sigur ilirice 
- aşa cum am arătat In lucrarea publicati In Dacia XD şi In alte articole; ele dovedesc prezenla 
in această zonă a unei enclave ilirice care a Imprumutat de la localnici ceramica iar in timpul 
ilirii s-au pierdut desigur In masa autohtonllor. 

Rodica Vicenz desena liecare mormânt cu griJă, ajutati de fata lui Plopşor, In Jurul 
căreia se invârtea ca un titirez bietul Mănescu, lndrăgostlt ''lulea" de ea; foarte e��:pllcabll, 
fata fiind lncă şi astăzi, după aproape treizeci de ani, foarte frumoasA. 

Li orele libere şi duminicile, colindam cu Plopşor plaja DunArii, adunind tot felul de 
cioburi - mai ales prefeudale -, dar găsind şi un mic tezaur de monede bulgire,d din secolul 
XD sau xm. Nu degeaba comuna Basarab!, Inainte de a 1 se da acest nume In secolul trecut 
sau la începutul secolului nostru, se numise Vadul Cumanilor, indicind aftfel importanla 
acestui punct pentru trecerea de pe un mal pe altul al Dunării in diferitele vremuri. Acest 
obicei al schimbArii denumiri istorice ale localitililor continuă şi In scurti vreme nici nu se 
vor mai putea face studii serioase cu privire la vechimea diferitelor localitAti. ŞI numele 
satului Cârna a fost schimbat, după cum am spus, căci acest nume n-a mai plăcut 
autoritililor. Tot acum citiva ani, comuna Andolina, de la răsărit de Oltenita, ftgurând şi 
pe unele bărji vechi, din vremea lui Mihai Viteazul (având deci pe putin patru secole vechime 
şi fiind astfel una dintre pu!inele comune de pe malul DunArii cuooscute incă din vremea 
aceea), a fost rebotezati cu un nume care nu mai spune nimănui nimic. Şi doar Andolibna 
nu sugera măcar că ar n vorba de vreo cirnă! 

De-a lungul malului Dunării, lucepând diu imediata vecinătate a Calafatulul, am 
continuat periegbeza In susul cursului apel, ajungind in acel an pulln piuă la Cetate - dacă 
nu chiar până la Gruia - şi descoperind, Intre altele, In tranşeele săpate pe un dămb din 
marginea comunei Cetate, resturi ceramlce apar!lnând culturii Cotofenl, Inclusiv două 
văscloare intregi, tipice, cu tortila - urecblnşă sub buză. 

Recolta noastră ftlnd destul de bogati şi timpul inaintat, am plecat spre Craiova, unde 
am lăsat toti sacii cu oasele scbeletelor - pierdute ulterior. Din fericire, toate celelalte 
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materiale au fost aduse de mine la Bucureşti şi acum câtva ani am putut publica, aşa cum 
am amintit, toate rezultatele acestor săpături. 

in paginile precedente am vorbit de multe ori despre C.S. Nicoh\escu-Piopşor (căruia 
toată lumea ii spunea, simplu, Plopşor), dar de fapt am spus prea putin despre el. Avea o 
energie neobişnuită, o dorintă de realizări aproape fără limită şi o dăruire totală pentru 
cauzele pe care le lmbrătişa. _ 

in vremea când fusese director al Muzeului din Craiova -intemeiat mai mult simbolic 
de rostul profesor Ciureanu -,îl organizase de mai multe ori; la inceput In ''Casa Băniei" de
lângă biserica Sfântul Dumitru şi apoi In localul şcolii "Madona Du du"-unde se ană şi astAzi. 
Deşi sectia arheologică era aşa de importantă, deosebit de pretioase erau şi colectiile 
etnogrance şi cele de ştiintă ale naturii, şi cred că lui Plopşor i se cuvine numele de adevărat 
Intemeietor al acestui frumos muzeu. 

Preocupările lui nu se limitau insă la arheologie şi la etnograne, deoarece edita 
neincetat diferite periodice, publicând şi multe documente şi studii despre istoria medievală 
şi modernă, creând un adevărat focar de cultură In capitala Olteniei. Fireşte, nind foarte 
personal, şi-a făcut şi multi duşmani. 

Venit in Bucureşti după 1950 şi angajat şi el ia Institutul de Istorie şi apoi la Muzeul 
National de Antichităti, şi-a restrâns domeniul de activitate exclusiv la arheologie şi cbiar 
numai la problemele paleoliticului, nind de astfel unul dintre colaboratorii de nădejde ai 
academicianului Ştefan Mileu. 

O dată cu Intemeierea Institutului de Arheologie şi crearea Sectorului Paleolitic, a 
- primit conducerea acestui sector independent, căruia i s-a dedicat cu tot sunetul, adunind 
In jurul lui pe câtiva dintre tinerii care au lucrat cu el lncepând de la şantierul lacului de 
acumulare de la Bicaz (unde au descoperit nu numai noi şi multe aşezări, dar şi unele aspecte 
cu totul inedite ale culturii acelor atât de lndepărtate timpuri), creând astfel o şcoală 
românească de cercetare a paleoliticulul. Elevii săi, Al. Păunescu, FI. Mogoşanu, Maria 
Bltirl şi V. Boroneant, au devenit buni specialişti In domeniul paleoliticului, Iar Alexandra 
Bolomey, o excelentă specialistă in paleontologie şi pe care In 1970 am reuşit să o lncadrăm 
la institutul nostru -, s-a ataşat şi ea de colectivul lui Plopşor şi a devenit o pretioasă 
colaboratoare a tuturor arheologilor care au Inteles importanta studierii problemelor 
mediului lnconjurător şi nu se mărginesc la acelea strict arheologice. Fiul cel mare al lui 
Plopşor, Dardu, luându-şi doctoratul in medicină, s-a dedicat antropologie!, In special celei 
preistorice, nind ş1 el un bun colaborator al nostru. 

Din păcate, Plopşor n-a avut răgazul necesar să redacteze opera pe care o plănuise 
- Paleoliticul in România -, deşi aceasta ar n Insemnat cu sigurantă un mare pas Inainte In 
acest domeniu. Boala nemiloasă 1-a tintuit la pat la Inceputul iernii 19611 şi In martie boala 
1-a răpus, la numai 68 de ani şi In plină activitate, lipsind cercetarea arbeologică românească 
de unul dintre cel mal dinamici şi mai bine pregătiti specialişti. 

La Inceputul lui octombrie (sau poate tot spre sfârşitul lui septembrie al aceluiaşi an), 
Dalcoviclu mi-a propus să iau parte la săpăturile de la Costeşti. Am pornit deci din nou pe 
coclauri şi l-am găsit lmpreună cu doi-trei dintre tinerii "ucenici" arheolog! al lui, Intre care 
şi Nicolae Lupu, directorul de mal târziu al Muzeului Bruckenthal, acum profesor universitar 
la Sibiu şi membru corespondent al Academiei de Ştiinte Socllale şi Politice. Cele zece zile 
petrecute lmpreună au fost deosebit de plăcute; am colindat toate dealurile vecine, vizitând 
din nou cetatea de pe Grădiştea Muncelulul şl lntorcindu-ne pe la cetătlle de la Luncani, 
Blldariul şi Făerag. 

Cu toate că m-am ImpAcat acolo - cblar cu discutiile vehemente, In contradictoriu, cu 
Dalcoviciu - şi cu patul scurt lu care, pentru a mi putea Intinde, trebuia să pun picioarele 
pe tăblle - numai cu mincarea nu; In toate zilele se mincau oul şi slănină, aşa Incit Intr-o 
noapte am avut o Indigestie teribilă, iar cind m-am Intors la Bucureşti am făcut un subicter. 
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Se mai anau acolo, in vizită, şi un număr mare de elevi de la Liceul militar (fost la 
Mânăstirea Dealului şi mutat, după cutremurul din 1940, la Predeal), impreuna\ cu 
profesorul lor Romulus Vulcănescu, devenit ulterior etnograf, precum şi Ion Conea; şi el 
discuta �prig diferite probleme cu Daicoviciu, dar mai mult ... geo-politice decât arheologice. 

Inainte de a pleca spre Bucureşti, toamna ruginise frunzele pădurilor, variatia de 
culori a copacilor făcând imprejurimile şi mai frumoase; dar incepuse sa\ cada\ şi bruma şi 
chiar dacă n-aş fi avut alte sarcini de dus la capăt la Bucureşti, tol ar fi trebuit sa\ plec. 

in urma suplimentării posturilor muzeului cu unul de secretar, am publicat din nou 
un concurs şi, din multele candidate, in cele din urmă a rămas una singura\, doamna 
Matrosenco, care lucrase până atunci la C.F.R., dar avusese la licenta\, ca materie a treia, 
arheologia şi deci se presupunea să nu fie cu totul străina\ de preocupările şi de nevoile 
noastre. Româncă din fostul judet Cahul, ştiind şi limba rusă bine, era destul de dezghetată 
şi de receptivă, devenind treptat-treptat o bună colaboratoare a directiei. Ulterior a 
functionat la redactia revistelor institutului, invălând repede munca de redactia şi Indeplinind 
foarte bine atributiile ce-i reveneau; a recunoscut de altfel ''modo publico" eli de la mine a 
invitat "meseria" şi a lucrat la institut până acum câtiva ani, când a cerut pensionarea, 
deoarece nu i se aprobase inaintarea. Împreună cu Suzana Bogdan, au făcut o foarte bună 
bună echipa\ până la pensionarea ei, după care biata Suzana Bogdan s-a prăpădit destul de 
curând din cauza unui cancer la pancreas. 
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